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Cena din 10-— 

Clansivo Socialistične zveze ptujskega 
ohraja pozdravlja kongres 

v petek, 24. aprila 1.1. odpo
tujejo v Ljiibljano na I V . kon
gres delegati Socialistične z v e 
ze delovnih ljudi s poročili, kaj 
vse je storjeno v ptujskem okra
ju tekom dolgotrajnega, vz t ra j - | 
nega in polit ično-vzgojnega de- i 
la ljudstvu najbolj predanih 
ljudi, da bi bilo bratstvo in 
enotnost delovnih ljudi Jugosla- i 
v i j e čim trdnejše, da bi se pri i 
vsem našem delu in življenju 
odražali demokratični odnosi, ' 
individualne pravice in svobo
ščine državljanov, da bi se pri 
vsem odražalo, da gradimo so
cializem. Iz izkušenj dosedanje
ga dela imajo delegati dovolj 
pobud in predlogov za diskusi
jo na kongresu, ki bo dala 
skupno z referati jedro dekla
raciji o ciljih in nalogah Socia
listične zveze delovnih ljudi 
Slovenije. 

Pri voli tvah delegatov za kon
gres so člani S Z D L predlagali 
večinoma kandidate, ki najbolj 
poznajo naše notranje življenje 
in cilje našega družbenega raz
voja in ki imajo največ izku
šenj iz političnega dela. N j iho
v o bodoče delo za razvijanje 
izrazito socialistične vsebine in 
takih organizacijskih oblik dela, 
ki bodo zagotovile resnično de
mokracijo v naši državi in v o 
dile k sodelo.aniu z vsemi na
prednimi gibanji v svetil, bo 
zahtevalo od njih še . mnogo 
vzfflednega truda. 

Številni sestanki Socialistične 
zveze v občinah pred I V . kon
gresom in udeležba na njih, di - i 
skusiia in koristni predlogi za 
i - - r V - , ' ' r > i^oio zveze so pokazali, 
da je ljudstvo z zanimanj^n 

— . ' o i o vse spremembe, ki 
so sledile V I . kongresu Z K J in 
TV kongresn Liudske fronte. V 
tem so prednjačili predeli H a 
loz, kjer je bilo vedno največje 
zFc^imnnje za gospodarska in 
politična \T)rašanja. Cirkulane, 
Zctale. Zavrč so že znana pod
ročja, kjer so na sestankih ž i 

vahne diskusije, kjer cenijo 
vrednost svobodne diskusije, 
kritike in borbe mišljenj, kjer 
se zbira vseljudski parlament, 
ki pogosto zaseda. Med te pa ! 
bi lahko prištevali tudi nekaj | 
občin na Dravskem in Ptujskem 
polju ter v Slovenskih goricah, 
kjer se že vel ik del državljanov 
dobro zaveda, da lahko uvel jav
lja svoje mišljenje, predlaga in 
kritizira v vseh vprašanjih 
družbenega življenja. Razumlj i 
v o je, da bodo v takih predelih 
tudi dostojno proslavili 27. april 
— obletnico ustanovitve Osvo
bodilne fronte in 1. maj — 
Praznik dela. Vseljudski parla
ment se bo tam zopet Sestal in 
proslavil ta dva velika prazni
ka. Proslave In akademije ne 
bodo samo v Ptuju, Ormožu. 
Središču, Kidr ičevem in drugod 
v večjih centrih, temveč tudi 
v Gorišnici, Muretincih, Vel iki 
Nedelji , Cirkulanah, Leskovcu 
in drugod. Razumlj ivo je , da 
bo v okrajnem kulturnem cen
tru Ptuju proslava 27 aprila in 
akademija obsežnejša glede na 
»Svobodo« , »Par t izana« in dru

ge možnosti sodelovanja. Mar 
sikje v Halozah in Slovenskih 
goricah se bo ljudstvo v času 
zasedanja kongresa in ob 1. ma
ju zbralo okrog kresov. Deseti
ne kilometrov daleč se bodo v 
noči svetlikali plameni kot sim
bol bratstva in enotnosti naših 
narodov. Za Prv i maj bodo od
hiteli kolektivi daleč zdoma na 
izlete po lepi Sloveniji, ostalo 
ljudstvo pa bo v domačem v e 
selju praznovalo ta delavski 
praznik. 

Pred TV. kongresom Sociali
stične zveze so organizacije So
cialistične zveze sklicevale vse
ljudski parlament na diskusije 
o reorganizaciji kmetijskih za
drug ter o davčnih vprašanjih. 
Izmenjana je bila vrsta misli v 
zvezi z novimi oblikami gospo
darjenja in novimi oblikami ob
davčenja. Sestajali so se kme
tovalci, pa tudi direktorji pod
jetij , ki so obravnavali proble
me delavskega upravljanja pod
jetij , demokracije v podjetjih 
in ostankih birokratizma, ki du-
šijo ponekod razpoloženje pro
izvajalcev. Vse to politično delo 

je dalo misU, predloge in po
bude, ki spadajo tudi na I V . 
kongres Socialistične zveze. 

S kongresa se bodo vrnili de
legati z jasnimi perspektivami 
na na.šo bodočo pot, z jasnim 
pogledom v prihodnjost in z 
vol jo do nenehnega dela za utr
ditev patriotične zavesti našega 
ljudstva, za krepitev naše 
obrambne moči, za socialistično 
družbene odnose, za odpravlja
nje izkoriščanja človeka po člo
veku in za izvrševanje ostalih 
številnih nalog, ki jih je pre
vzela nase Socialistična zveza 
kot ena izmed najmočnejših po
litičnih organizacij na svetu z 
večmilijonskim številom član- > 
stva, da bo v sodelovanju z ' 
ostalimi socialističnimi gibanji 
v svetu odigrala v logo v korist 
vsega človeštva. j 

Članstvo Socialistične zveze ' 
želi za to delegatom na kongre
su mnogo uspeha, kongresu pa 
pošilja borbene pozdrave in mu 
obljublja, da se bo zavestno in 
z veseljem borilo za svetle idea
le deklaracije Socialistične z v e 
ze delovnih ljudi Jugoslavije. 

Prvega mala bodo odkrili 
v Cirkulanah spomenik 9 talcem 

M e d haloškim prebivalstvom 
so nemški okupatorji imeli od 
vsega začetka mnogo odločnih 
sovražnikov, zato je narodno
osvobodilno gibanje tu hitro 
dobilo svoje korenine. Posebno 
pa je zajelo široke plasti haloš- j 
kih ljudi gibanje v letu 1943. 

Eno izmed žarišč odpora so j 
bili kraji v območju demašnje 
občine Cirkulane — Gradišče, 
Slatina, Paradiž, M e j e in drugi. 
Organizacija je bila široko raz
predena in je n. pr. v Gradiščah 
zajela vse hiše razen treh. Kl jub | 
temu pa Kischu, Anchamru in ' 
drugim nacističnim zver inam; 
ni uspelo organizacije odkriti, 
čeprav so to poskušali tudi s i 
pomočjo nekaj moralno pokvar
jenih deklet, ki so pozabile na 
svojo dekliško narodnostno čast 
in preko nekaterih starejših 
nemškutarjev. 

Med najbolj zagrizene aposto
le hitlerizma v tem delu Haloz 
moramo gotovo šteti Stranjšek 
Jožeta, občinskega sekretarja v 

Cirkulanah. P o zagrizenosti so 
mu pravi Nemci — hitlerjanci 
segali komaj do kolen. K e r je 
bil zaradi svoje fanatične požrt
vovalnosti fašistični ideologiji 
osvobodilnemu pokretu zelo ne
varen, se je organizacija odloči
la, da ga kot izdajalca lilrvidira. 
Partizan — domačin MeznariS, 
ga j e po prvih dneh neuspelih 
poizkusih ustrelil na pragu hi
be, kjer j e stanoval. 

Nacisti so kot represalijo za 
svojega zvestega hlapca Stranj-
šaka sklenili ustreliti v nepo
sredni bližini 10 talcev. Odbrali 
so jih v celjskih zaporih. Med 
vožnjo pa se je enemu posrečilo, 
da je pobegnil Tako so jih 26. 
januarja 1945 pripeljali v Cir
kulane samo devet in sicer: 
Amalietti Julija roj . 10. 4. 1893; 
Mikolič Martin 11. 11. 1911; 
Obrez Franc 4. 10. 1920; Pečnik 
Franc 6. 8. 1925; Pliberšek Franc 
25. 1. 1913; Rebemak Anton 
12. 12. 1917; Rijavec Alo jz i j 26. 
10. 1912; Sajovic Franc 30. 10. 
1900 in Stant Ivan 4. 10. 1913. 

Kl jub izrednemu mrazu so se 
morali sleči in čakati na smrt. 
Streljali so jih najprej pet nato 
štiri. Po opravljenem zločinu so 
se napili in se v pijanosti drug 
pred drugim bahali. 

Kl jub izredno ostri prepovedi 
(grozili so s smrtjo, če dobijo 
koga na grobu) so se prihodnji 
dan pojavile na grobu rože. N e 
vidne roke so krasile grob mu-
čencev in s tem spravljale žan-
darmerijo v pravo histerijo. 

Takoj po osvoboditvi so ljudje 
iz Cirkulan sklenili postaviti na 
grobu dostojen spomenik. Zara
di raznih zaprek pa se je stvar 
zavlekla, in tako je že lani ob 
činski odbor Zveze borcev v 
Cirkulanah resno pristopil k 
delu. Spomenik je gotov in na 
dan praznika 1. maja ob 9. uri 
bo slovesno odkritje. 

Z množično prisotnostjo pri 
odkritju bomo najbolj izkazali 
globoko spoštovanje in zahvalo 
padlim za našo svobodo. 

B . V . 

Javna zahvala 
Dr. JOŽETA POTRČA 

Vsem prijateljem, tovarišem, 
delovnim kolektivom in v o l i v 
cem, ki so mi poslali čestitke, 
pozdrave in lepe želje za uspeš
no delo, se najipnsrčneje zahva
ljujem. 

Dr. J O Ž E P O T R C 

Vsem organizacijam 
Socialistične zveze 

Vse Gsnovne in občinske, or
ganizacije Socialistične zveze 
delovnih ljudi vabimo, da ukre
nejo pravočasno vse potrebno, 
da bi iet<»nji praznik ustano
vi tve Osvobodilne fronte 27. 
april čim dostojneje praznovali, 
posebno še z ozirom na kcT^rres 
Soc. zveze, ki bo prav te dni zd- i 
sedal. 

Organizacijam priporočamo, 
da na predvečer aH pa 27. apri
la održijo svečane seje s pri
mernim referatom o ustanovit
vi in delu Osvobodilne fronte. 

Nadalje opozarjamo vse orga
nizacije, da pripravijo prazno- [ 
vanje 1. maja, da, b o ta dan res 
pravo ljudsko veselje. T o j e p o 
sebno važno za kraje s kmečkim 
prebivalstvom, da bi se tudi 
tam ta dan res praznoval. 

Vabimo vse osnovne in občin
ske organizaci,je, d a pripravijo 
čim več kresov, ki jih naj pri
žgejo n a predvečer prvega ma
ja, z ljudskim veseljem. 

Sporočanro organizacijam, da 
so predvideni izvlečki vsebine 
kongresnih referatov izostali z a 
radi smrti Borisa Kidriča. 

Okrajni odbor S Z D L 
Ptuj 

N O V I O B R A T O V A L N I C A S 

V P T U J S K I H T R G O V I N A H 

Na podlagi sklepa Upravnega 
odbora Trgovinske zbornice v 
Ptuju velja v mestu Ptuju sle
deči letni obratovalni čas za tr
govinske poslovalnice: 

od 7. do 12,30 odprto, od 16. 
do 18. odprto, od 18. do 18,30 
interno dek), ob sobotah popol
dne zaprto. 

Z ozirom na to, da je jk) no
vem ob soboiah popoldne za-
prbo, odpade prosti popoldan ob 
fetrtkfh. Letni obratovalni čas 
• ^ j a do 30. septetabm. 

Kidričevo In R u j 
bodo povezovala naselja 

V soboto 18. aprila dopoldne 
so Ptujčani vsekakor zamudili 
zanimivo razpravo urbanistične
ga sveta z direktorjem projek
tivnega ateljeja iz Ljubljane 
inž. Sonjo Lapajne, inž. Petkom 
in tov. Mrškom o idejnem ur
banističnem načrtu za Ptuj in 
osnutku idejnega načrta za j 
tranzitno cesto mimo Ptuja. I 
Idejni urbanistični načrt i n ' 
osnutek idejnega načrta za ' 
tranzitno cesto sta v glavnem 
potrebna še podrobne obdelave 
na podlagi predlogov s terena 
samega. j 

Razprave so se udeležili v I 
glavnem predstavniki oblasti in ' 
nekaterih podjetij ter nekaj 
meščanov in so z zanimanjem 
poslušali razlago inž. Lapajne 
in inž. Petka o faktorjih, ki 
vpl ivajo na urbanistični razvoj 
Ptuja. Vsa razprava je bila 
usmerjena na vprašanje, v ka
ki obliki bo nastajala komunal
na povezanost med Kidr ičevim 
in Ptujem, kako se bo razvijal , 
Ptuj sam in kje bo potekala I 
tranzitna cesta Maribor—Ptuj— 
Zagreb. 

V razpravi o komunalni po
vezanosti med Ptujem in K id r i 
čevim sta branila projektivni 
atelje in urbanistični svet stali
šče, da bo šel razvoj Ptuja v 
južno smer, torej v smeri proti 
Kidr ičevem glede na več fak
torjev, ki to celo narekujejo, le 
žal, da teh faktorjev že sedaj 
niso upoštevali graditelji stano
vanjskih blokov. Tako je na eni 
strani ostalo na ptujskem mest
nem gradbenem področju več 
nepozidanih površin, ki bi jih 
bilo treba najprej pozidati in 
šele potem preiti z graditvami 
izven tega 135 kvadr. km obse-
gajočega področja. Glede na 
razpoložljiv čas, sredstva in v e 
like potrebe po komunalnih na
pravah, ki služijo čimvečjemu 
številu koristnikov (kanalizaci
ja, vodovod, električno omrežje, 
kulturni center) bo potrebno 
vsaj v bodoče delati na tem da 
dobi Ptuj še manjkajoče k o 
munalne naprave, ki bodo ob
enem koristile dosedanjemu in 
novemu delu mesta. Predlog, 
da bi se naj Ptuj širil proti se
veru in severozapadu od Drave, 
torej proti Ljudskemu vrtu in 
dalje, je bil zavrnjen glede na 
dognanja, da je v tem predelu 
težko graditi zaradi vel ike vla
ge, ki škoduje zidovju, pred
vsem pa ljudem. Za novograd
nje je še sicer dovolj prostora 
na področju, kjer se je že do

slej gradilo pa do novih hiš ž e 
lezničarjev na koncu Ljutomer
ske ceste, zato se izven tega 
135 kvadratnih km obsegajoče-
ga mestnega gradbenega področ
ja ne bodo dajala gradbena do
voljenja vse dotlej, dokler ne 
bo vse to področje pozidano. 

Kar se tiče razvoja mesta 
Ptuja v smeri Kidričevega, so 
dokaj ugodni pogoji zlasti južno 
od Ptuja, čez Sp. in Zg. Breg 
ter Hajdino \'zporedno s progo 
in cesto, med katerima bi na
stalo sčasoma več stanovanjskih, 
med seboj ločenih naselij. Za 
graditev na tej strani govori 
prodnata in peščena podlaga, ki 
sami dajeta velik del gradbe
nega materiala, dalje vodne žile 
talne vode , ki ugo tav l j a jo pre
skrbo z zdravo pitno vodo, 
električno omrežje, oddaljenost 
od poplavnih področij in lahek 
dostop v Ptuj kot kulturni cen
ter z bodočimi lokalnimi vlaki 
in drugačnimi lokalnimi vozi l i . 
Ta raz\'oj proti Kidr ičevemu se 
bo vsekakor glede na posebno
sti industrije aluminija ustavil 
na določeni oddaljenosti od K i 
dričevega. Po sedanjih cenah bi 
bilo potrebno za zgraditev sta
novanjskih hiš za določeno šte
v i lo družin 5 mliijard dinarjev, 
samo manjkajoče komunalne 
naprave pa bi stale do 600 mi
li jonov dinarjev. Tov . inž. L a 
pajne je branila na razpravi 
stališče, da morajo biti stano
vanjska področja glede na ž i v -
Ijenske potrebe družin čim 
bliže gospodarskemu in kultur
nemu centru poleg že omenjene 
potrebne bližine komunalnim 
napravam. Oddaljenost od trga, 
od šole, od kina, gledališča, 
trgovin in drugo so ovire, ki j ih 
je potrebno vedno upoštevati 
Ob danih pogojih je nemogoče 
ustvarjati na ljubo novemu na
selju vse novo mimo že obsto
ječega, kar je zraven tega ne
ekonomično in tudi ne odgovar
ja sedanjim možnostim. Razpra
va je pMDkazala nujnost, da bosta 
v bodoče komunalna vprašanja 
sporazumno in naj ekonomične je 
reševala skupno Ptuj in K i d r i 
čevo. 

P rav zanimiva J3 bila tudi 
razprava glede novega mostu in 
tranzitne ceste Maribor-Ptuj 
-Zagreb. Prvotno je bil v raz
pravi postavljen predlog, da bi 
bila v višini muzeja brv za peš
ce, vendar tega predloga ni bilo 
mogoče vzdrževati , ker bo novi 
12 m široki most imel dovolj 
prostora za vozila in tudi za 
pešce. P o osnutku idejnega na
črta za tranzitno cesto se je 
razvila o predlogu, da bi naj 
peljala tranzitna cesta z mostom 
čez Dravo par sto metrov izpod 
železniškega mostu in bi bila 
priključena sedanji cesti Ptuj— 
Ormož v Budini. Osnutek na
črta predvideva novi most sredi 
med sedanjim cestnim in želez
niškim mostom. Tranzitna cesta 
bi pripeljala s hajdinskega 
hribčka na mariborski cesti na
ravnost proti Koroščevi in Gra-
hlovi hiši na Sp. Bregu, peljala 
bi preko novega mosta čez Stu-
denčnico mimo transformatorja 
neposredno izpod Brunčičeve 
hiše na most, z mosta pa izpod 
Vinarskega muzeja v parku po 
sedanji cesti ob minoritskem sa
mostanu in ob objektih ptujske 
mlekarne preko novega mostu 
čez Grajeno in bi nekje izpred 
veterinarske bolnišnice pripe
ljala na ormoško cesto. V di
skusiji o tem. ali naj tranzitna 
cesta pelje skozi Ptuj ali mimo 
Ptuja je bi lo več pomislekov, 
ki so se morali umakniti osnut
ku načrta, ki je bil sprejet. 

Popoldne so odšli strokovnjaki 
iz Ljubljane z urbanističnim 
svetom in predstavniki oblasti 
na teren radi primerjave na
črtov s praktično sliko, kar pa 
na osnutek načrta tranzitne 
ceste v bist\-u ni vpl ivalo, ker 
je ta zajemal po'̂ e>^nnsti terena, 
postavljenih zgradb in možno
sti. 

V kolikor je bilo govora o 
poplavnih področjih in drugih 
vprašanjih, bi bilo treba o tem 
pisati posebej in tako seznaniti 
ljudstvo s perspektivo bodočega 
razvoja Ptuja in okolice 

V J . 

Najnovejši dogodki na dal j 
nem Vzhodu in v Jugovzhodni 
Azi j i so po svoji važnosti za 
mednarodni mir in varnost nad-
krilili vse ostale. Lahko trdimo, 
da so potisnili v ozadje celo 
Evropo za tako pomembna 
vprašanja, kalcor sta n. pr. skle
nitev mirovne pogodbe z N e m 
čijo in Avstr i jo ter bodoče od
nose med vzhodnoevropskimi 
kominformističnimi državami in 
2^hodom. 

Ogle jmo si nekoliko njih po
tek! Z A M E N J A V A bolnih in ra
njenih vojnih ujetnikov na K o 
reji poteka brezhibno. Združe
no poveljstvo j e doslej že tr i
krat izročilo po 500 severnih 
Kore jcev in Kitajcev, kitajsko-
sevemokorejsko poveljstvo pa 
IH) 100 vojakov — ujetnikov 
onih držav, katerih čete se bore 
na Korej i . Združeno poveljs tvo 
pa je storilo še en korak več. 
Sprejelo je kitajsko povabilo, da 
nadaljujejo pogajanja za pre
mirje. Za prvi sestanek zveznih 
častnikov so določili 25. april. 
Tedaj bodo pripravili vse po
trebno, da bodo pogajanja pote
kala brez zastoja in kolikor m o 
goče hitro. 

V osnutku P O G O D B E O P R E 
M I R J U je preostalo sedaj samo 
še eno nerešeno vprašanje: ka
ko naj obe boreči se stranki za
menjata ostale vojne ujetnike. 
Tudi tu ni rešitev kdove kako 
težka. Kitajska in severna K o 
reja sta se odrekli stališča V i 
šinskega, češ da se morajo ujet
niki ra\'nati po ukazu svojega 
bivšega poveljstva in se torej 
ne glede na njih lastno odloči
tev vrnit i v domovino. Sprejeli 
pa sta ameriški predlog o pro
stovoljni vrnitvi vojnih ujetni
kov. Obe boreči se stranki sta 

tudi načelno pristali na to, da 
se ujetniki, ki bi odklonili v r 
nitev v domovino, začasno zate
čejo pod okrilje neke nevtralne 
države. T o velja za severne K o 
rejce in Kitajce, ki ž ive v tabo
riščih Združenega poveljtsva, 
kajti samo med njimi se je v e 
liko število izjasnilo proti v r 
nitvi. Govori se že tudi o pred
logih za nevtralno državo. Z D A 
se potegujejo za Švico, medtem 
ko bi bil Peking — kot kaže — 
bolj naklonjen Indiji, ki je ra
zen tega tudi mnogo bliže K o 
reji. 

Upamo lahko, da bo premirje 
kmalu podpisano. S tem se bo 
uresničila predvolilna obljuba 
sedanjega predsednika Z D A , da 
se bodo ameriški vojaki vrnili 
s Kore je v domovino še to leto, 
če bo on prevzel ameriško upra
vo v svoje roke. 

Vendar s tem žarišče borb v 
Azi j i še ni povsem udušeno. N A 
M A L A JI divjajo borbe med 
gverilci in britanskimi ter Br i 
tancem naklonjenimi četami do
mače uprave. Se širši razmah 
kažejo bitke v S E V E R N E M DE
L U I N D O K I N E v državici V i e t 
nam in v zadnjem času tudi v 
sosedni državici L A O S . Osvobo
dilno gibanje pod vodstvom Ho 
Si Minha se močno širi. Zdru
žene Bao Dajeve in francoske 
kolonialne čete že niso več kos 
napredovanju osvobodilnih čet | 
Vietnama, četudi sprejemajo v i 
ta namen od Amer ike pomoč v 
orožju in strelivu. 

Na Zahodu, posebno v Z D A , 
poudarjajo, da je obe gibanji, j 
na Malaji in v Indokini, orga- j 
nizirala Moskva, ki jo sedaj v o - ' 
di. Pri tem se ne zavedajo res- | 
niče da azijski narodi nočejo 
več prenašati tujega jarma in 

da si žele popolne neodvisnosti 
in svobode. Ce so osvobodilna 
gibanja prišla sedaj pod mo
skovski vpl iv , je to tudi zasluga 
one reakcionarne p>olitike, ki še 
skuša s silo zatreti nacionalne 
težnje in obdržati sistem kolo
nialnega suženjstva. 

P R E D S E D N I K Z D A E I S E N -
H O W E R je v svojem govoru 
ameriškemu ljudstvu povabil 
SZ, da sodeluje z Zahodom in 
da se v ta namen odreče v m e 
šavanja v notranje zadeve tujih 
držav. Misli l j e poleg držav 
Vzhodne Evrope predvsem Ma-
lajo in Indokino. Ni izključeno, 
da bosta ti dve deželi tudi neke 
vrste odkupnina za diplomatsko 
pomiritev med SZ in Z D A in da 
ju bo Moskva nehala podpirati 
v borbi proti kolonialnim silam, 
v kolikor je to doslej sploh sto
rila. (Spominjamo se še, kakšna 
je bila konkretna »pomoč« 
Kremlja naši narodnoosvobodil
ni vojski med drugo sveto\mo 
vojno!) Vendar je pri tem tudi 
velikega pomena pomoč K i t a j 
ske, ki je neposredna soseda ta
ko Malaje, kakor tudi Vietna
ma, in ki vsaj doslej še ni po
kazala naklonjenosti do kupčij 
te vrste. 

V novo obdobje je stopilo tu
di vprašanje B U R M A N S K O -
K U O M I N T A N S K I H O D N O S O V . 
Burmanska vlada je namreč ob
tožila pred Združenimi narodi 
Cankajškovo vlado, da namerno 
zadržuje ostanke nekdanjih di- , 
viz i j , ki so morale bežati pred . 
Mao Ce Tungovo osvobodilno 
vojsko, na obmejnem burman
skem ozemlju proti Kitajski. Tu i 
naj bi bilo po zamisli komin-
tanškega štaba izhodišče za p>o- j 
znejši napad na pekinško K i t a j 
sko. Ta načrt so doslej podpira

le tudi Z D A , saj so na Formozi 
znova organizirale razbito kou-
mintanško vojsko in ji nudile 
vsestransko pomoč. 

R A Z P R A V A O B U R M A N S K I 
P R I T 0 2 B I je pokazala za čuda 
enotno lice: vsi govorniki so na
stopili proti navzočnosti kuo-
mintanških čet v Burmi. Za se
daj se samo ne morejo sporazu- j 
meti glede tega, ali naj tudi o b - ! 
sodijo kuomintanško vlado kot 
napadalca. Cankajškova vlada; 
se namreč brani, da nima nad- \ 
zorstva nad četami generala 
Lia v Burmi in da torej ne od - , 
govarja za njegovo početje. Eno j 
pa je zanesljivo: da bo General-1 
na skupščina zahtevala od; 
kuomintanških čet, da se čim i 
prej umaknejo iz Burme Kot j 
kaže, se za to zavzemajo sedaj 
tudi Z D A , ker bi sicer lahko 
močno trpel njih ugled v sve
tu. Prisotnost tujih čet v Bur
mi, članici O Z N , pomeni v du
hu načel Ustanovne listine gro
bo kršitev suverenosti in neod
visnosti. Podpirati v tem prime
ru kuomintanško vlado bi po
menilo, odobravati tako kršitev. 

Sele ko bodo na pameten na
čin odstranjena omenjena sum
ljiva žarišča, bo v Azi j i mogoče 
govoriti o popuščanju napetosti. 

Tudi <:rednji Vzhod je znova v 
ognju PERZIJE poročajo, da 
se je zaostrila borba med pri
staši sedanjega vladnega pred
sednika dr. Mosadika in šaho-
vimi pristaši. Velikanske mani
festacije za Mosadika dokazuje
jo, da bo le-ta kmalu spet imel 
nadzorstvo nad vso državo v 
svojih rokah. Sodijo, da bo pri
šlo do začasne pomiri tve med 
njim in šahom in da ne bo za
hteval likinltev monarhije, ka
kor namerava njegov južni so
sed general Nagib v Egiptu. 

P R O S L A V A 1 M A J A 

Na prvomajsk: proslavi v 
Majšperku bo sodelovalo z aka
demijskimi točkami tudi dru
štvo »Part izana« iz Ptuja ki bo 
dalo s tem vzpodbudo za delo 
mlademu društvu v kraju 



Ptujske slavnosti ob 50-letnici 
dr. Potrča Jožeta 

Za 50-Ietniao dr. Jožeta Potrča, ^ 
člana Izvršnega sveta Ljudske 
skupščine LRS, člana CK ZKJ 
in člana izvršnega biroja CKZKS 
je Ptuj izkazal zahvalo in prizna
nje njegovemu dolgoletnemu re
volucionarnemu delu. Ljudski od
bor mestne občine Ptuj ga je na 
seji na dan njegove 50-leinice 
imenoval za častnega meščana 
Ptuja, delavsko prosvetno dru
štvo y>Svoboda'^ Ptuj pa ga je 
imenovalo za svojega častnega 
člana. Za 11. april je bil jubilant 
tov. dr. Potrč Jože s soprogo Emo 
povabljen v Ptuj, kjer je bila 

pripravljena slavnostna seja ljud
skega odbora mestne občine Ptuj, 
slavnostni koncert »Svotjode« 
Ptuj in slavnostna večerja, ki sta 
jo pripravila OLO in OKZKJ 
Ptuj. 

S prisrčnim sprejemom na slav
nostni seji mestnega odbora, ki 
so se je u deležili tov. dr. Jože 
Potrč s soplk)go, član CK ZKS 
tov. Goršič Milko in predstavni
ki mestnih množičnih organiza-
cff, je bilo izraženo jubilantu 
tov. dr. Jožetu Potrču globoko 
spoštovanje, ki ga uživa zaradi 
svojega dolgoletnega revolucio
narnega delovanja, zaradi svoje 
gHoboke nesebične predanosti 
ij'uds<vu in socializmu, s katero 
dviga duha delovnih ljudi in jim 
ma široko odpira pogled v svetlo 
bodočnost socializma sirom sve
ta. Slavnostni nagovor je imel 
predsednik tov. Vogrinec Janko, 
ki je dejal: 

»Dragi tovariš dr. Jože Potrč! 
Ljudski odbor mestne občine 

in celotno prebivalstvo mesta 
Ptuja si šteje v posebno čast, da 

lahko Tebe kot enega najvidnej
ših predstavnikov naše ljudske 
oblasti in Zveze komunistov ter 
enega izmed najdoslednejših bor
cev Za socializem imenuje za 
častnega meščana. Tvoja življenj
ska pot od rane mladosti pa oV) 
danes, ko praznuješ petdesetletni 
jubilej, je bila posvečena ne
umorni borbi za odpravo social
nih krivic, za zmago delovnega 

ljudstva, za lepše in bogatejše 
življenje zatiranih in izkorišča
nih mn)[)žic. 

Na tej poti Te je vodil nauk 
znanstvenega socializma, ki si ga 
znal še posebej oplemenititi s svo
jim globokim človekoljubjem. 
Zaradi tega Tvojega nesebičnega 
in vztrajnega dela med našimi 
ljudmi, ko si delal kot sekretar 
partije okraja v težkih pogojih 
ilegale, nadalje kot aktiven so
delavec in član ptujske -»Svobodet 
in kot naš ljudski poslanec po 
osvoboditvi, si si pridobil izredno 
zaupanje prebivalstva mesta Ptu-

Dr. Potrč na slavnostni seji ljudskega odbora mestne občine po 
prejemu diplome častnega meščana Ptuja 

ja. Zato so tudi naši ljudje z ve
seljem sprejeli sklep ljudskega 
odbora mestne občine o Tvojem 
imenovanju za častnega me
ščana.* 

Po tem nagovoru je izročil 
predsednik tov. Vogrinec jubi
lantu tov. dr. Potrču usnjeno 
mapo z diplomo častnega mešča
na in še dejal: 

j>Tovariš dr. Potrč! Naj Ti bo 
to skromno priznanje za Tvoje 
delo obenem izraz hvaležnosti in 
globokega spoštovanja, ki ga 
uživaš pri našem ljudstvu^ 

Ob koncu dovoli, da Ti v ime
nu ljudskega odbora in prebival
cev mesta Ptuja k Tvojemu jubi
leju še enkrat iskreno čestitam 
z željo, da bi še dolga leta de
lal za razcvit naše socialistične 
domovine.* 

Tov. dr. Jože Potrč se je za
hvalil za tako prisrčno slavri^st 
in je v krajšem govoru poudaril, 
da bomo morali še mnogo delati, 
da bomo izboljšali naše ekonom
ske razmere, da bomo dvignili 
stopnjo naše kulture. Kot niso 

Diploma častnega meščana mesta Ptuja 

bile dosedanje žrtve v borbi za 
boljši družbeni red zastonj, tako 
ne bodo zastonj naše bodoče 
žrtve v borbi za socializem, ki je 
mnogo težja kot smo si jo pred
stavljali. V tej borbi nam je smrt 
iztrgala iz naše sredine nenado
mestljivega, izredno brihtnega in 
nad vse požrtvovalnega revolu
cionarja tov. Borisa Kidriča. S 
spominom nanj častimo spomin 

na vse tiste heroje, k! so padli 
v borbi za socializem, ki so nam 
bili zgled, kako se je treba bo
riti.. 

Po končani slavnostni seji so 
ljudski odborniki in predstavniki 
množičnih organizacij tov. dr. Po
trču še posamezno čes>titali in 
ostali z njim kratek čas v raz
govoru. 

Zvečer je ljudstvo iz Ptuja in 
okolice napolnilo do zadnjega 
kotička dvorano v Titovem do
mu, kjer je bil slavnostni /|)n-
cert »Svobode* v počastitev 50-
letnice tov. dr. Jožeta Potrča. Po 
govoru člana OK ZKS tov. Bra-
čiča Mirka o dr. Potrčevem 50-
letnem jubileju, njegovem delu 
in zaslugah za to, da živimo da
nes v svobodni in neodvisni so
cialistični domovini Jugoslaviji 
in sporočilu vesti o smrti tov. Bo
risa Kidriča in enominutnim 
molku, je predsednik delavsko-
prosvetnega društva »Svoboda* 
tov. Karel Koren izročil po krat
kem prisrčnem nagovoru diplo
mo častnega člana društva. Za 
njim pa je jubilanta pozdravila 
tudi delegacija ptujskih pionirjev 
in ga \obdarila s šopkom cvetic. 
Močno ganjen se je tov. dr. Po
trč zahvalil za tako prisrčnosL 
Moški in mešani pevski zbor 
»Svobodeo^ sta pod vodstvom di
rigenta tov. Gregprca Jožeta od
pela vrsto narodnih in partizan
skih pesmi. Slavnostnega kon
certa se je udeležil tudi posla
nec tov. Bratko Ivan. 

Po slavnostnem koncertu je bi
la v Evropi slavnostna večerja, 
na kateri je izročil sekretar OK 
ZKS tov. Tramšek Jože po kraj
šem govoru o liku komunista to
variša dr. Potrča Jožeta in o liku 
umrlega tov. Borisa Kidriča — 
tov. dr. Jožetu Potrču umetniško 
sliPip Ptuja v znak priznanja za 
vztrajnost in uspešno delo v dol
gotrajni borbi za boljše življenje 
delovnega ljudstva Jugoslavije. 
Tudi govorniki tov. Petrovič Ja
nez, predsednik OLO, tovariš 
dr. Mrgole Matko in drugi so se 
zahvalili tov. dr. Potrču za vse, 
kar je tekom dolgih let storil za 
dobrobit ljudstva iz ptujskega 
okraja. 

Ganjen nad vsem, kar je bilo 
v Ptuju pripravljeno v počasti
tev njegove 50-letnice, se je tov. 
dr. Jože Fhtrč zahvalil zbranim 
predstavnikom ljudske oblasti, 
ZKS in množičnih organizacij ter 
vidnim javnim delavcem iz okra
ja za vso ljubeznivost, ki mu je 
bila izkazana ob SO-letnici. Na
kazal je, kako se je treba boriti 
za znanje, za resnico, proti sek-
taštvu, boriti za bratstvp med 
narodi, za humanizem, za boljše 
In plemenitejše odnose med ljud
mi, za svobodo misli, za združi
tev naprednih sil, za demokra
cijo delovnih ljudi, in poudaril, 
da živeti za te principe ni težko, da 
je to naša rtoralna dolžnost. Na 
koncu govora se je ponovno naj-
prisrčneje zahvalil in želel, da 
bi se za te ideje tudi v naprej 
ie odločneje borili kot doslej. 

Predsednik »Svobode'^ tov. Koren je sporočil dr. folrču o njego
vem imenovanju za častnega člana »Svobode* 

Premogovnik v Sodincih 
in njegovi problemi 

Precej časa je minilo, odkar 
smo zadnjič v našem časopisu 
poročali o edinem rudarskem 
podjetju v okraju: o p remogov
nikih v Sodincih. Vendar ta ko
lektiv ni zaspal. V zadnjem ča
su se bori za uveljavljenje svo
je proizvodnje na trgu, ker mu 
je svoječasno slabo separiran 
premog iz rova v Sodincih po
kvaril situacijo na trgu. K o l e k 
tiv je opustil izkop premoga v 
tem rovu ter dela sedaj samo 
v rovu. ki daje srednje\'isoko 
kvaliteten rjavi premog s 3800 
kalorijami. Ta premog je lahko 
gorl j iv ter je pri gospodinjah 
in ostalih potrošnikih posebej 
še glede cene zelo priljubljen. 
Vsekakor je kurjava s tem pre
mogom precej cenejša kakor z 
drvmi, poleg tega, da s tem ču
vamo naše že močno izčrpano 
gozdno premoženje. 

Kolekt iv namerava v kratkem 
odpreti nov rov, ki bo omogo
čal vel iko rentabilnejše izkopa
vanje premoga, ki je tudi pre
cej boljše kvalitete z okrog 
4200 kalorijami. Trudil se bo še 
nadalje ohraniti dobro ime svo
jega premoga z dobro ter hitro 
in promptno dobavo. Glede na 
bližino in s tem povezane pre
vozne stroške bo z dobavo pre
moga iz Sodinc ustreženo pred
vsem bližnjim šolam v ptujskem 
okraju ter vsem ostalim potroš
nikom, j 

Pred nekaj dnevi novoizvol je
ni delavski svet rudnika si je 
postavil nalogo dvigniti podjet
je na višjo stopnjo ter -tako po 
svojih močeh prispevati h go
spodarskemu dvigu ptujskega 
okraja. 

Letni občni ihor 
Okrcjne zadrij7np zveze 

v sredo, 22. aprila t. 1. j « bil 
v Ptuju v sindikalni dvorani 
železničarjev letni ^bčni xbor 
Okrajne zadružne zveze v Ptu
ju. Zbora so se udeležili vsi 
vabljeni delegati, kar predstav
lja brez dvoma edinstven pri
mer v tozadevni praksi v okra
ju. Ker 'O bili delegati po za
slugi predhodne objave celo
kupne problematike O Z Z v po
sebni izdaji našega časopisa z 
njo seznanjeni, je delo zbora 
hitro in uspešno potekalo. 

Poročilo predsednika je na 
zboru dopolnilo poročilo uprav

nika podjetij O Z Z in računo
vodje, da so dobili delegati ce
lotno sliko poslovanja zadružne 
zveze v preteklem obdobju. 

Diskusija je na zboru osvetlila 
še marsikatero vprašanje naše
ga kmetijstva in vseh ostalih 
z njim povezanih vprašanj. 

Zbor je izvolil 13-članski no
vi upravni odbor, 5-članski 
nadzorni odbor ter delegate za 
republiško zadružno zvezo. 

Podrobno poročilo o obrav
navanih vprašanjih bomo obja
vili v prihodnji številki. 

V e č r a z u m e v a n j a z a p r o s v e t n e 
in k u l t u r n e p o t r e b e 

z razvojem našega socialistič
nega gospodarstva naj bi vzpo
redno rasli tudi naša prosveta 
in kultura. Neprosvetljen, ne
kulturen človek ne bo sposoben 
izvajati načrtov in navodil na
ših ekonomistov in zgodi se nam 
lahko, da naše gospodarstvo za
ide v stagnacijo, na mr tvo točko, 
s katere se ne bo premaknilo, 
dokler prosveta in kultura ne 
bosta zajeli širokih množic. N e 
veden človek si tudi nikoli ne 
bo pridobil socialističnega od
nosa do dela, socialistična za
vest mu ho ostala tuja, čut od
govornosti neznan, če ne bo ra
zumel, kaj hočem, k čemu te
žimo z graditvijo socializma. 

Zdi se, da mnogi ljudje, tudi 
taki na odgovornih položajih, 
še niso doumeli te preproste 
resnice, zato ne kažejo dovolj 
ali dostikrat tudi nič razumeva
nja za prosveto in kulturo, ali 
pa celo ovirajo njen razmah. 

Naše delovno ljudstvo bo ne
koč postavilo vprašanje, da na
še prosvetne ustanove, posebno 
šole, nimajo najosnovnejših po
gojev za narmalen potek učno-
vzgojhega dela kot mora imeti 
obratni kapital vsako iX)djetje, 
ki začenja z delom. Ljudstvo ne 
bo postavljalo samo vprašanja, 
ampak bo merodajne ljudi k l i 
calo tudi na odgovor. 

Iz gornjega nujno sledi, da bo 
končno moral nastopiti čas, ko 
bodo pri razdeljevajnu finačnih 
sredstev prosvetne ustanove pr
venstveno upoštevane. Treba bo 
tudi finančno politiko urejati 
tako, da bodo imele ustanovi 
možnost izkoristiti v celoti vsaj 
zneske, ki so j im bili po prora
čunu dodeljeni. Neznosno je že 
tarnanje vodij prosvetnih usta

nov češ: Občinski ljudski odbor 
mi ne izplačuje finančnih sred
stev, ki so mi priznana v p ro 
računu, zato ne morem nabaviti 
pravočasno kuriva, učil, ne mo
rem na šolskem poslopju popra
vi t i strehe, žlebovje in drugo, 
učitelji niso dobili drv, stana
rine itd. itd. 

V potrditev navedb objavl ja
mo v celoti dopis šolskega 
upravitelja in ravnatelja nižje 
gimnazije s Hajdine, ki ni 
osamljen pojav, ampak je samo 
eden izmed mnogih: 

»Dosedanja finančna praksa, 
ki resno ogroža 1. normalno 
učno-vzgojno delo v šoli in 2. 
zaradi nezadostnih vzdrževalnih 
sredstev sistematično (leto za 
letom!) uničuje in zmanjšuje 
vrednost šolske zgradbe, ki še 
kljub temu seveda predstavlja 
večmilijonsko ljudsko premože
nje, me sili, da opozorim nadre
jeno šolsko oblast na to škod
l j ivo stanje. 

Četudi se kot učitelj-vzgojitelj 
odrekam .sentimentalnosti', to je 
želji, da bodi šolska stavba že 
iz vzgojnih (za deco, starše, p re 
bivalstvo) in estetsko-urbani-
stičnih ozirov resno-skromno, 
a vabl j ivo poslopje na vasi 
(prav taka tudi vsa njena no
tranjščina!), — se kot četudi le 
še nekajletni upravitelj držav
ne zgradbe ne morem molče 
sprijazniti z dejstvom, da šolsko 
poslopje polagoma, a zanesljivo 
propada in to zaradi tega, ker 
kljub uradnim prošnjam in 
predlogom ne dosežem nakazila 
oziroma odobritve vsaj najpo
trebnejših sredstev za vzdrže 
vanje, ki bodo v 2,3 letih 2,3-
k r a t več j i l«o£-l"i^^<; v ,5,« 1<iiiH 
letih pa gotovo že 10-krat večji 
od letos potrebnih. 

Sola ne more z uspehom v r 
šiti niti svojega učnega, niti 
vzgojnega pc^lanstva, če je n je 
na stavba vsej vasi tipičen 
primer slabega gospodarskega 
upravljanja. Z mešanimi občut
ki opazujem skrbno upravljanje 
in vzdrževanje ptujske trgovine 
»Kolon ia l e« — da navedem le 
en primer! —, ker njen upravi
telj lahko posta\'i pleskarja s 
f imežev im čopičem k hrastove
mu podboju in vratom . . . in pri 
tem premišljujem, kako naj na
vajam hajdinskega otroka k 
snagi in čistoči, ko so v .šoli vse 
stene, hodniki in stopnišča ter 
razredi nelepi n oguljeni kot be-
raška suknja, ko deca vidi v 
razredih komaj še pokonci sto
ječe peči brez vratc, ko opazu
je propadajoče šolsko pohištvo, 
trohneče okenske okvire, oken
ska krila in vrata. 

Tukajšnje šolske stavbe, ki 
sta pod njeno streho dve držav
ni prosvetni ustanovi: osnovna 
go'-! :n nižja gimnazija po nju
nem pomenu in družbenopoli-
tično-prosvetni funkciji res ne 
moremo primerjati s turniško 
kobilarno . . . 

Birokratska finančna praksa 
je povzročila, da je v I . t rome-
sečju tekočega proračunskega 
leta bilo neizkoriščenega nekaj 
milijonov denarja, ki je bil na
menjen šolam v okraju, a tu
kajšnja občina v banki ni mogla 
dvigniti niti toliko denarja, da 
bi izplačala z zakonom zajam
čenih, itak malenkostnih, prora
čunsko odobrenih zneskov za i z 
plačilo učiteljskih stanarin.« 

Okrajnim in republiškim m e -
rodajnim in odgovornim krogom 
naj bi pričujoči dopis pomagal 
do večjega razumevanja f i 
nančnih potreb državnih nro-
svetnih ustanov. S. K . 

Zaposlitev obeh zakoncev 
in vprašanje nezaposlenih 

Uredništvo j e prejelo spodnji 
dopis iz Kidr ičevega v objavo 
s pripombo, da da k obravna
vanemu vprašanju svoje mne
nje. K e r soglašamo z uprav
nim odborom, da j e vpra
šanje, za katerega rešitev j e p o 
trebna širša diskusija, ga ob 
javl jamo v celoti ter ix)zivarno 
javnost, da v diskusiji sode
luje. Uredništvo. 

• 

Na enem zadnjih množičnih 
sestankov pri »Gradisu« v K i 
dričevem se je med drugim raz
pravljalo tudi o tem, ali se naj 
sprejema na delo ženske, kate
rih možje so zaposleni in ki so 
bile odpuščene ob koncu lanske 
gradbene sezone z dela ali ne. 
Odpuščene so bile svoječasno s 
pripombo, da bodo ob začetku 
naslednje, to je letošnje gradbe
ne sezone ponovno sprejete na 
delo in kot že rečeno iz razloga, 
da se je v zimskem času grad
beno delo skrčilo. Pr i odpustih 
se je upoštevalo družinsko sta
nje in zaposlenost zakonca. T o 
je bilo storjeno po predlogu 
upravnega odbora deiavskegs 
sveta. Pri tem pa j e bila stor
jena nedoslednost, ki j e pred
met sedanje kritike, da niso bi
le odpu.ščene vse žene, ki imajo 
zaposlene može, temveč samo 
nekatere. Sedaj, ko gre za nji
hovo ponovno zaposlitev, je 

upravni odbor v dvomu o mne
nju celotnega kolektiva sprožil 
diskusijo na množičnem sestan
ku, kjer bi se naj stvar dokonč
no odločila. 

Na sestanku so so oglasili v 
diskusijo o tem vprašanju mno
gi člani delovnega kolektiva, 
njihove izjave pa so bile neka
ko takšne: 

Gradbeni kolektiv nima na 
razpolago takozvanih lahkih de
lovnih mest, kjer so bile do od
pusta zaposlene žene, v kolikor 
pa so, so jih zasedle žene, ki jih 
iz kakršnih koli vzrokov v jese
ni niso odpustili. K e r torej 
takšnih delovnih mest ni, j e ne
smiselno žene ponovno najema
ti. Delo na gradbiščih za žene ni 
pr imemo, ker j e prenaporno, 
razen tega se žene same izogi
bajo težkemu delu, kar ne do-
prinaša k uspehu delovne sku
pine. S tem ni izraženo podce
njevanje žena m njih sjposobno-

sti, temveč le dejstvo, ga grad
beno delo zahteva moško de
lovno silo. Ženska je plačana 
kakor moški, vendar je vpraša
nje, če je efekt dela obeh enak. 
K e r to ni primer, se v gradbe
nem kolektivu odklanja ženska 
delovna sila, ne pa zaradi pod
cenjevanja. Nadaljnji argument, 
ki govori proti sprejemanju 
žensk, katerih možje so zapo
sleni, je v tem,, da žena p o 
vprečno poleg dela vodi še g o 
spodinjstvo in skrbi za otroka 
ter je med delovnim časom bolj 
v svojih skrbeh za družino, ka
kor pa pri svojem poklicnem 
delu. T o je tudi vzrok raznih 
nesreč pri delu ter se torej za
poslitev žena z družino ne pri
poroča. 

Nadaljnji primer proti spre
jemanju na delo žena zaposle
nih mož nudita tov. K . in tov. 
B., ki omenjata, da imata dru
žino in otroke in njiju žene še 
niso delale v podjetju, pa kljub 
temu uspešno preživljata svoji 
družini. Ce se je v preteklosti 
forsiralo žene v proizvodnjo, so 
za to bili pogoji in potrebe, ki 
jih danes ni več. Poudarjata, da 
je potrebna žena bolj pri vzgoj i 
otrok kakor pri težkem, njej ne
primernem gradbeniškem delu 
in pa možu, ki je v delovnem 
razmerju. Razen tega je treba 
upoštevati večje število brezpo
selnih v okraju, ki so zaslužka 
nujno potrebni in sedaj preje
majo podpore, medtem ko že
nam, katerih možje so zaposle
ni, zaslužek služi le kot dodatek 
za izboljšanje normalnih ž i v 
ljenjskih pogojev. Torej bi se 
ne smelo dovoliti, da bi nekate
ri uresničevali višji standard na 
podlagi dveh plač v družini, 
drugi bi pa ne krili najosnov
nejših potreb. Na mesta, ki jih 
naj zasedejo žene. naj pridejo? 
tiste med njimi, katerih možje so 
v J L A , v zaporu ali pa samice, 
ki nimajo nobenih drugih mož
nosti zaposlitve kakor v grad
beništvu. Razen tega je. kot že 
rečeno, mnogo moške delovne 
sile, ki išče zaposlitve iz potre
be, ne pa da bi presegala že ob
stoječi osnovni standard. 

V diskusiji je .«:odeloval tudi 
izvoljeni član skupščine Okraj
nega zavoda za socialno zava
rovanje, ki je prikazal današ

nje gospodarsko stanje in vpra
šanje zaposlitve. Proti dvojni 
zaposlitvi v družini j e po n jego
vi izjavi tudi Zavod za soc. za
varovanje, predvsem pri nižje 
kvalificiranih, medtem ko to 
vprašanje glede drugih poklicev 
»Gradisa« ne zadeva. 

Razen teh, so padle še posa
mezne pripombe proti namešča
nju žena, katerih možje so za
posleni in predlogi, da se na
knadno ugotovi dvojna zaposle-
nos v družini na splošno in da 
se eden odpusti, njegovo mesto 
pa prepusti nezaposlenemu. 

Razen teh, so bile še posa
mezne pripombe proti name
ščen ju žena, katerih možje so 
zaposleni in predlogi, da se na
knadno ugotovi dvojna zapo
slenost v družini na splošno in 
da se eden odpusti, n jegovo 
mesto pa prepusti nezaposle
nim. 

Ta ukrep, da j e potrebno iz
vesti po vsej državi in ne samo 
v Kidr ičevem, pa se bo brez
poselnost v vel iki meri omil i 
la, ali pa sploh odpravila. 

Drugi pa so nasprotno zasto
pali v diskusiji stališče, da se 
žene sprejmejo v delovno raz
merje. Trdil i so, da se z odpu
ščanjem, oz. s tem, da se jih 
naj ne sprejema, po\'7.roča ž e 
nam krivica, ker so bile toliko 
let zaposlene pri podjetju, sedaj 
pa so na njihovih mcvtih žene, 
ki so bile nekoč vabljene v pro
dukcijo, pa niso prišle, dočim 
sedaj silijo in odrivajo ves čas 
zaposlene. 

Nekateri med temi diskutanti 
so pripominjali, da so žene ena
kopravne ter da imajo enako 
pravico do zaposlitve kakor mo
ški. Utemeljevali so svoje stali
šče tudi s trditvijo, da so neka
tere ženske pri delu mnogo 
pridnejše od nekaterih moških. 

V celoti vzejto je diskusija po
kazala mnenje večine proti za
poslitvi žena in v tem je i zzve
nel tudi zaključek množičnega 
sestanka. i 

Upravni odbor delavskega 
sveta pa kliub temu zaključku 
sestanka vabi javnost k disku
siji o tem vprašanju, da bi se 
čim konstruk*ivneje rešilo in da 
bi glede na trenutno gospodar
sko stanje bila nostavlj^m od
govarjajoča načela. Lo-Jo 

Ponravki 
v 1^-53 so se vrinile sle

deče nelubn pomote: 
V članku iz Ptuja gre za >S'av-

nostni koncert^< ne pa za zboro: 
vanje. Tov . Koren je izročil tov. 
dr. Potrču diplomo častnega 
člana Svobode no pa umetniško 
sliko mesta Ptuja. 

Na žalnem zborovanju v po
nedeljek L"̂ . t. m. je govoril se
kretar M K Z K S tov. Nunčič 
Stane nc pa predsednik M O Z B 
N O V 

Koncert v JIa\šperku in Sta-
tenberku ni bil 19. t. m., t em
več bo 26. aprila t. 1. in sicer v 
Ma'5perku ob 15. uri v dvorani 
Volnenke v S*dtcnberku pa v 

gradu ob 19. uri. 
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T i t o v e š t a f e t e 

Letošnja štafeta bo nosila pr
vič pozdrave svojemu prvemu j 
predsedniku republike maršalu 
Titu. Tretja glavna proga Slo-1 
venije bo prečkala tudi naš 
okraj in bo prispela iz Ljutome
ra preko Ormoža v Ptuj 18. 
maja ob 11,53 ter bo po 10-mi-
nutnem postanku nadaljevala j 
pot v Maribor in dalje v L jub 
ljano. 

Razen glavne štafete je p r i - ' 
javljenih doslej še 16 lokalnih: 
štafet iz vseh predelov našega 
okraja, ki se bodo priključile ' 
glavni štafeti. K e r so k sodelo
vanju vabljene vse množične 
organizacije in šole našega 
okraja, je pričakovati, da se bo 
število lokalnih prog še naj
manj podvojilo, ker verjetno 
nobeno večje naselje ne bo ho
telo zaostajati pri tej vsenarod-
ni manifestaciji. 

Organizacijo vseh štafet vodi j 
Okrajni odbor Partizana v Ptu
ju. V štabu za izvedbo štafete 
pa sodelujejo vse množične or
ganizacije mesta z Z K S in J L A 
na čelu. 

Razpored posameznih prog In 
sodelujočih organizacij bo sledil \ 
še v prihodnjih številkah naše- ' 
ga lista. 

P R O S L A V E R O J S T N E G A DNE 
M A R Š A L A T I T A 

Pionirji Okrajnega odbora 
Partizana bodo proslavili rojstni 
dan svojega ljubljenega pred
sednika republike s telonaml v 
mnogolx)ju in tekmovalnimi ig 
rami na pionirskem partizan
skem dnevu v Ormožu 24. maja. 

Nd sam rojstni dan 25. maja 
pa bo v Ptuju na Ti tovem trgu 
telovadna akademija Okrajnega 
odbora. Svoje sodelovanje so 
prijavila doslej društva Mar 
kove!, Ormož, Ptuj in Središče. 

N O V O D R U Š T V O 
» P A R T I Z A N A « V M A J S P E R K U 

Pretekli mesec so delavci in 
nameščenci tovarn Volnenke in 
Tanina ter ostalih organizacij in 
šole ustanovili v Majšperku 
svoje lastno društvo, ki ga vodi 
tov. Alo jz Jere. 

Želimo, da bi novo društvo 
zajelo v svojih vrstah čim več 
delavske mladine in da bi mu 
kmalu sledili tudi drugi kraji, 
ki imajo prav tako pogoje za 
razvoj telesne vzgoje. 

N o v o društvo je že prijavilo 
svojo udeležbo na pionirskih 
partizanskih tekmah v Ormožu | 
v proslavo Titovega rojstnega 
dne. 

P t u j s k a m l e k a r n a j e z v i š a l a 

o d k u p n o c e n o m l e k a 

Vsako leto v zimskih mesecih 
se količina odkupljenega mleka 
precej zmanjša — že dolgo pa 
ni bilo vprašanje količinskega 
odkupa mleka tako pereče, kot 
prav v letošnji zimi. Vzrok za 
to j e brezdvomno pičel pridelek 
krme v lanskem sušnem letu. 
Nekateri kmetovalci so sicer z 
nakupom močnih krmil skušali 
dvigniti proizvodnjo mleka, b i 
lo pa je tudi vmes vprašanje 
računa, ali se pri taki odkupni 
ceni mleka splača nabavljati 
sorazmerno draga močna kr
mila. 

Ptujska mlekarna, ki oskrbu
je z mlekom predvsem T r b o v 
lje, Hrastnik, Mežico in P reva -
Ije je že dalj časa iskala nači
na, kako količinsko dvigniti od
kup mleka, da bi mogla zado
stiti potrebam rudarskih in in-
dustrij<;kih centrov. Zaključek, 
da je za zvišanje odkupa mleka 
nujno potrebno dvigniti odkup
no ceno mleku, je bil vsekakor 
umesten. S 1. aprilom se je od 
kupna cena mleku zvišala za 3 
din po litru. Zvišanje odkupne 
cene mleku ni ostalo brez uspe
ha, saj je dotok mleka iz dneva 
v dan večji . 

Mleko se še nadalje plačuje 
po kakovosti, to je po odstotku 
masti, ki jo vsebuje. K o t ')3no-
va služi mleko s 3,5 % masti, ki 
se je do 1. aprila plačevalo po 
15 din za liter, od 1. aprila da
lje pa se plačuje po 18 din za 
liter. Za vsako desetinko od- ' 
stotka masti navzgor ali na-1 
vzdol se odkupna cena mleku 
zviša odnosno zniža za 50 para. 

Kmetovalcem, ki oddajajo 
mleko se najmanj dvalcrat m e 
sečno odvzamejo vzorci oddane
ga mleka, medtem ko se v mle 
karni dnevno jemljejo povpreč
ni vzorci posameznih zbiralnic. 
Ob priliki odvzema vzorcev na 
zbiralnicah se pogosto dogaja, 
da je kontrolorju nemogoče za
jeti vse oddajalce, ker prinaša
jo kmetovalci mleko na zbiral
nico v zelo različnem času. 
Skrajni čas je že, da vsaka zbi
ralnica odredi čas, ko se zbira 
mleko. Na ta način bodo lahko 
odvzeti vzorci vsem oddaj alcem 
ter bodo vse pritožbe zaradi ka

kovosti mleka odpadle. K m e t o 
valcem, ki prično na novo od
dajati mleko, se priporoča, naj 
zahtevajo predhodno hlevsko 
kontrolo, da se tako ugotovi ka
kovost mleka posameznih krav. 
Številni primeri do danes i z v e 
denih hlevskih kontrol kažejo, 
da je kakovost mleka posamez
nih krav istega hleva, torej ena
ko krmi j enih, zelo različna. K e r 
se mleko plačuje po kakovosti, 
je odvisna gospodarska vred
nost mlečnih krav prav tako od 
kakovosti, kot od količine na-
molženega mleka, zato je h lev
ska kontrola kmetovalcu naj
boljši kažipot, katere krave bo 
še naprej držal v svojem hlevu 
in katere bo izločil iz nadaljnje 
reje. 

Bližajoči se letni čas nam na
rekuje poostriti kontrolo na č i 
stočo mleka. Kl jub temu, da je 
o čistoči in higieni mleka toliko 
govora po najrazličnejšem ča
sopisju, revijah in brošurah, 
imamo še vedno precejšnje šte- j 
vilo kmetovalcev, ki temu tako ! 
važnemu vprašanju ne posveča
jo nobene pozornosti. Potrebno 
je, da se naš kmet čimprej za
ve resnosti tega vprašanja, da 
se nauči, da je treba vime pred 
molžo umiti in osušiti, da je za 
mleko uporabljati le čiste po- j 
sode in da ga je treba takoj po 
končani molži precediti. V let
nem času je še prav posebno 
važno, mleko takoj potem, ko 
smo ga precedili, ohladiti v mr
zli vodi in do oddaje hraniti na 
hladnem prostoru. Zlivanje 
mleka v skupne vrče na zbiral
nicah, razen tega pa dejstvo, da 
mnogi kmetovalci oddajajo po
mešano večerno in jutranje 
mleko, narekuje še prav pose
bej potrebo po hlajenju jutra
njega mleka. 

Ce bo naš kmetovalec pravi l
no ravnal z mlekom od molže 
do oddaje, to je, pazil na čisto
čo in ga ohladil na pr imemo 
temperaturo, če bodo zbiralnice 
postopale z zbranim mlekom po 
dobljenih navodilih, potem bo 
tudi odpadlo nezaželeno kisa-
nje in širjenje mleka, ki dela 
mlekarnam poleti toliko pregla
vic in težav. 

šoferji nimamo nikdar 
presto 

T o v . urednik! 
V Vašem časopisu sem čital 

članek o praznovanju pi-vega 
maja, ki opisuje možnosti p rvo
majskih izletov in veselje, ki 
ga bodo lahko imeli delovni 
ljudje. Vse to je lepo in pravil--
no. vendar imam k temu nekaj 
pripomb. Rad bi namreč opozo
ril širšo javnost na to, da smo 
6 takšnim praznovanjem navad
no šoferji najbolj prizadeti. Ko t 
j e ob takšnih prilikah navada, 
prevažamo ljudi, ki so prost; in 
ki se zabavajo, dočim ima vsak 
od nas pri tem svoje velike skr
bi, posebno če ima starejše v o 
zilo. »Saj je vendar tudi šofer 
na izletu ob takšnih priložno
stih.« bi lahko kdo rekel, toda 
glede tega bi lahko navedel to
liko lastnih in doživljajev svo
jih tovarišev, ki povedo, kakšna 
muka ie prevažanje ljudi ob 
takšnih prilikah, posebno na 
Povratku. 

Pa še ena stvar je, ki jo je 
treba omenitL Šoferji imamo 
svojo strokovno organizacijo, ki 
j o podjetja in žal tudi nekateri 
njeni člani omalovažujejo ter 
se po krivdi podjetja in tu in 
tam po lastni ne udeležujejo 
dela v njenih vrstah kljub te
mu, da služi le njihovi izpopol
nitvi. Ta stvar gotovo ni v ko
rist šoferjem in gotovo tudi 
podjetjem ne, ker bi od stro
kovno izpopolnjenega šoferja 
imela predvsem le-ta korist. 
Ptuj, sredi aprila 1953. 

_l::'Udyik Pšajd 

Z A H V A L A 

Okrajni odbor R K Ptuj se 
najiskreneje zahvaljuje Ribi
škemu društvu v Ptuju za po
darjeni znesek din 2000, kate
rega je društvo darovalo orga
nizaciji R K namesto venca na 
grob pokojnemu članu Zveznega 
izvršnega sveta tov. Borisu K i 
driču. 

M O V I C E 1 2 R A Z N I H K R A J E V 

IZ PTUJA 
„Sreuno pot in pozdravite 

nase prijatelje na Pr i 
morskem" 

Ptuj, 23. aprila. Tako popot
nico je dobila od ptujske mla
dine delegacija, ki odide v so
boto 25. aprila popoldne na pri
jateljski obisk mladine iz P r i 
morske — v Postojno, na P r i 
morsko, ki je dolga leta trpela 
in ječala pod težo suženjstva in 
trpljenja fašističnega italijan
skega jarma vse do osvoboditve 
Primorske. 

V mladinski delegaciji so 
mladi delavci iz ptujskih podje
tij, nameščenci in vajenci iz tr
govske in obrtniške dejavnosti. 
V njej so veseli obrazi naše 
kmečke mladine iz občine Pod-
lehnik, Hajdina, Ormož in dru
gih vasi, ki se je z veseljem od
zvala vabilu ptujske mladine, 
naj se skupno s ptujsko mladi
no udeležijo obiska, kar je v e 
likega pomena za utrjevanje 
prijateljstva delavske in kmeč
ke mladine. Delavska mladina 
iz Ptuja bo tudi pozneje z v e 
seljem sprejela v svojo sredino 
mladino iz vseh vasi našega 
okraja, ki bo skupno z nami šla 
na izlete v razne kraje naše le
pe svobodne domovine. T o bo 
najlepši odraz prijateljstva in 
povezave mesta z vasjo in po
trdilo, da sta delavec in kmet 
nerazdružljiva prijatelja, ki s 
skupnimi močmi ustvarjata lep
še in bogatejše življenje socia
listične družbe. 

Na čelu delegacije ptujske 
mladine, ki odpotuje na Pr i 
morsko na obisk, so predsednik 
mestnega komiteja mladine 
Ptuj, tov. Feliks Bagar, ki bo v 
imenu ptujske mladine pozdra
vil mladino Primorske in ji iz
ročil spominsko darilo ter »spo
menico« v znak prijateljstva 
mladine iz Stajersl<e in Primor
ske in v spomin na prvi prija
teljski obisk ptujske mladine na 
Primorskem. V imenu osnovne 
mladinske organizacije Pletarne 
bosta pozdravila mladino iz P o 
stojne člana mestnega komiteja; 
mladme tov. Franc Cetl in tov. 
Fredi Vajsbaher, delavec iz 
T A M - M a r i b o r . 

Tudi ob tej priliki želi mla
dina mesta Ptuja in celotnega 
okraja izletnikom srečno pot, 
mnogo uspehov in zadovoljstva 
med mladino na Primorskem. 

»Pozdravi te naše prijatelje in 
j im povejte vse o našem delu in 
živl jenju!« 

Člani, ki gredo v Postojno, se 
zberejo ob petih (17. uri) popol
dne na železniški postaji Ptuj/i 
da odpotujejo ob 18,30. 

V dvorani Glasbene šole v 
Ptuju je bil 22. t. m. zvečer na
stop slušateljev akademije za 
glasbo iz Ljubljane. Zanj je 
bilo največje zanimanje zlasti 
med starši, ki omogočajo svo
j im otrokom glasbeno izobrazbo, 
udeležilo pa se ga j e tudi lepo 
število dijaštva. 

Priznati je treba, da je na- i 
stop uspel z vsemi 10 točkami, 
kar je potrdil vsakokratni dol- , 
gotrajni aplavz ljudstva, da se 
je moral vsak slušatelj po
novno pojaviti na odru. Brez ; 
spuščanja v podrobnosti nasto
pa, kar bi prepustili glasbeni
kom, ki se v to najbolje razu- ' 
mejo, je treba priznati, da so : 
se vsi slušatelji dokaj potrudili! 
in zadovoljili vsak s svojo točko 
poslušalce. Ta uspeh pa je go
tovo v zadovoljstvo uprave Glas. 
bene šole v Ptuju, ki je v l e 
tošnjem šolskem letu poskrbela 
ljubiteljem glasbe dokaj lepih 
glasbenih večerov. 

IZ K IDRIČEVEGA 
Med ženami tukajšnjih stano

vanjskih blokov se veliko disku-
tira o vprašanju, zakaj se ne 
moreta sporazumeti uprava to
varne in uprava »Gradisa«, da 
bi se lahko žene delavcev in na
meščencev »Gradisa« enako kot 
žene delavcev in nameščencev 
tovarne vozile s tovarniškim av
tobusom v Ptuj na trg po stva
ri, ki jih v Kidr ičevem ne m o 
rejo dobiti. Ni mogoče najti raz
logov, da se to vprašanje ob do
bri volji ne bi dalo rešiti, ko pa 
se vsi delavci in nameščenci ču
tijo enakovredne v odnosu do 
graditve tovarne, zato pa j im 
pripada tudi pravica, da se lah
ko skupno vozijo z avtobusom, 
ki je last skupnosti. P r i tem ne 
gre za vsiljivost, temveč za pri
like, ko avtobus ni poln žena 
tovarniških delavcev in name
ščencev, pa se kljub temu 
»Gradisovim« ženam odklanja, 
da bi se smele peljati v avto
busu. 

Upajo, da se bosta upravi 
končno odločili za reševanje te
ga vprašanja in da ga bosta tudi 
primerno rešili in s tem odpra
vi l i nekoristne razlike, ki ne 
koristijo družbi delovnih ljudi 
v Kidričevem. 

IZ LEŠJA 
Iz ž iv l jen ja in dela 

mladine 
Osnovne mladinske organiza

cije v občini Lešje so podvojile 
svoje delo v času tekmovanja v 
čast V. kongresa slovenske mla
dine razen na Ptujski gori, kjer! 
vlada zatišje. Med najbolj de- , 
lavne mladinske organizacije se 
uvršča mladina v Stopercah, 
kjer so prvi preštudirali mate
rial V . kongresa mladine Jugo
slavije. Pripravljajo kar dve ig
ri in daljši pester kulturni spo
red. Posebno so se izkazali mla
dinci, ki so se vrnil i spomladi 
iz ljudske armade in so v delu 
mladinske organizacije med naj
boljšimi. Ob tej priliki jim iz-i 
rekamo vse priznanje. Naj bodo 
za zgled vsem, ki se vračajo iz 
Armije , kako je treba delati in 
vzgajati našo mladino. 

Mladina iz tovarne Lešje in 
okolice pridno sodeluje v tam-
buraškem zboru, pevskem in 
godbenem zboru in dramatski 

skupini S K U D »Anton Ingol ič« . 
Mladinci in mladinke so agilni 
v gasilskem društvu, predvsem 
pa je treba pohvaliti dekleta, ki | 
so redno na vsaki vaji. V pla- i 
ninskem društvu, ki šteje nad ' 
100 članov, srečamo največje 
število mladine. Izdelali so že 
lep program izletov v tem letu. ' 
Predvidevajo izlet in taborjenje 
na Bohinju. P rav tako ima pred 
kratkim ustanovljeno T D »Par 
tizan« lepe zamisli glede teles
ne vzgoje mladega rodu. Strel- , 
ska družina »Marjan Sagadin« i 
vzgaja v svojih vrstah dobre! 
strelce iz vrst mladine 

Občinski komite mladine L e š 
je je pred kratkim imel sejo, na • 
kateri so sodelovali vsi delega- j 
ti I X . okrajne konference iz ob- ; 
čine Lešje, mladi komunisti in 
učitelji. Predelali so novi statut 
in sklepe V, kongresa L M J . Ob 
tej priliki je komite razdelil 
priznanja najboljšim članom 
L M in osnovni organizaciji I 
Stoperce. Kot gost je bila navzo
ča predsednica občinskega ko
miteja mladine Makole tov. 
Rezika Svetelšek 

Z RODNEGA VRHA 
Lepo je pri nas v Halozah. 

Vse je že v zelenju in cvetju. 
Posebno sadno drevje pri nas 
cveti in obeta obilen sad. Saj 
smo ga otroci že tako željni, 
ker lani so bili naši sadovnjaki 
prazni. 

Tudi v gozdu je že vse živo 
in veselo. Prijetna nam. je pot 
skozi gozdove v šolo, ker se nam 
pridno oglaša kukavica. 

Kakor vsako leto, smo tudi le
tos šli v Doleto dne 16. aprila 
pogozdovat. Čeprav je bilo m e 
gleno m je malo rosilo. nas ni 
zadržalo, da ne bi šli na pro
stovoljno delo. K o gre za ko
rist skupnosti, moramo biti v e 
dno pripravljeni, četudi ni 
sončno, Zadnji čas je bil, da 
pridejo gozdne sadike v vlažno 
zemljo. Letos smo sigurni, da bo 
vsako drevesce rastlo. 

49 učencev in učenk je posa
dilo 750 drevesc in to: 450 ja
vorja 50 jesenovih sadik in 250 
ameriške solfore. Na solforo 
smo zelo radovedni. Gozdar to
variš Franc Cizelj nam je po
vedal, da je solfora podobna 

naši akaciji in jo čebelarji zelo 
čislajo, ker njeni cveti zelo m e -
dijo in so najboljša paša čebe
lam. 

Vse premalo negujemo svoje 
gozdove. Saj so gozdovi naš 
največji vir v sili. Ce bi ne bilo 
gozdov, bi tudi ostala rast na 
naših poljih ne uspevala dobro. 
Gozdovi nam zadržujejo vet ro
ve, varujejo rodovitno zemljo 
pred izpiranjem, zadržujejo ob 
nalivih vodo, da potoki, hudo
urniki in reke prehitro ne na
rastejo v dolinah. Ce bi gozdov 
ne bilo, bi im^eli še več poplav. 
Gozdna tla vsrkavajo mnogo 
vode in nam dajo vodne vrelce 
in izvire naših potokov in rek. 
Ce bi gozdov ne bilo, kje bi na
šle številne živalice svoja zavet
ja? Ptički bi ne imeli kje gne
zditi. Brez gozdov bi ne bilo po
hištva, hiš, mostov, železnic, v o 
zov, vagonov. Tudi rudniki bi 
bili brez pomena brez jamskega 
lesa. 

A l i bi imeli knjige, zvezke, 
časopise, če bi ne bilo gozdov? 
Iz česa bi lahko v tako vel iki 
množini delali papir? 

Tore j , če dobro premislimo, j e 
naše bogastvo res gozdno bo
gastvo Naš les je daleč po sve 
tu znan. Brez lesa bi ne bilo 
prometa na kopnem, ne na 
morju, pa tudi ne v zraku. 

Zato pa nugujmo gozdove. 
Učuvajmo jih pred požari. 

V naše kraje radi prihajajo 
tujci. Pravi jo , da je naša z e m 
lja lepa. Lepoto pa ji dajejo 
gozdovi. Naši borci so dobivali 
sveži zrak, zavetje, vzpodbudo 
in odločno vol jo do zmage in 
borbeno silo v naših obširnih 
gozdovih. Zato nam naj bodo 
naši gozdovi naš ponos. 

Vsaka gozdna stezica, vsak 
grm m vsako drevo naših g o 
zdov ima svojo tiho zgodovino 
preteklih težkih dni. 

Naša svoboda je prišla iz na
ših gozdov! Anton Gajzer. 

IZ LOVRENCA 
Predsednik upravnega odbora 

K Z , Franc Zunkovič, kmet iz 
Zupečje vasi, tajnik Stanko 
Medved iz Zupečje vasi '•^v bla
gajnik Stanko Murko iz Apač 
bodo imeli letos dokaj skrbi in 
potov če bo K Z hotela uresni
čiti na občnem zboru sprejeti 
predlog o dograditvi zadružne
ga doma, nič manj skrbi pa ne 
bodo imeli s tem. da bo ostaja 
K Z v obdoče aktivna in da bo 
pravilno uporabljen 'atTskoletni 
dobiček. Precejšnjo idgovor.iost 
pa so prevzeli tudi člani svrla 
za živinorejo, poljedelskega od
seka ter odseka za '.dkup polj
skih pridelkov, ki zahtevajo v e 
liko požrtvovalnosti. Letošnje 
možnosti še ne bodo zadovji i i le 
številnih potreb kmetovalcev, 
vendar kaže, da bo postopoma 
marsikaj doseženo, zlasti če bo 
letošnja pričakovana dobra le 
tina povečala promet K Z . 

IZ DOLENE 
Lanskoletni dobiček nad 150 

tisoč dinarjev bo K Z letos po
rabila za nabavo škropilne na
prave za sadno drevje, ki je tod 
zelo uničeno po krivdi ameri
škega kaparja in pa v druge 
svrhe. Tak lanski uspeh je do
sežen največ po zaslugi lanskega 
odseka, ki je tudi letos zelo 
agilen. Ze doslej so nakupili 
nad 210 ton kostanjevega lesa, 
ki ga odkupuje strojilka v 
Majšperku in ga večino tudi že 
dobavili, nakupljenih pa imajo 
za ptujske potrošnike nad 50 
prostominskih metrov bukovih 
drv. 

Glede na stalno možnost pro
daje kostanjevega lesa majšper-
ški strojilki in na potrebe ob
nove gozdov, bo morala K Z po
tom lesnega odseka misliti v 
bodoče tudi na oskrbovanje 
kmetovalcev s kostanjevimi sa
dikami, če hočemo, da bodo tu
di zanamci dobavitelji kostanje
vega lesa majšperški strojilki. 

UM v s e h M i 

d r ž a v n e i n s l o v e n s k e 

dobite v poslovalnici » Z V E Z D A « , Ptuj, Srbski 

trg 2, trgovskega podjetja »Preskrba«, Ptuj. 

G r a d i l i ® t o v a r n e a f u m i n l j a 

v K i d r i c t v e i t a ¥ © d i n o v i d e l a v s k i s v e t 

Nedavno je I I I . delavski svet 
tovarne glinice in aluminija v 
Kidr ičevem predal posle pri 
upravljanju tovarne novemu I V . 
delavskemu svetu. 

N o v i delavski svet tvori 40 
članov delovnega kolektiva, ki 
so bili izvoljeni med 718 v o 
lilnimi upravičenci. Na skupni 
seji starega in novega delav
skega sveta je bil izvoljen tudi 
novi upravni odbor in novi 
predsednik. Upravni odbor se
stavlja 6 delavcev in dva na
meščenca in sicer: Kostanjevec 
Janez, Klepač Drago, Mlinaric 
Branko, ing. Podgornilj Stane, 
Skok Jože, Vnuk Lojze, Zalar 
Ferdo, Zalcer Rudolf. 

Dosedanji predsednik uprav
nega odbora tov. Berlič Marjan 
je v poročilu govoril predvsem 
o problemih v proizvodnji opre
me, montaže, personalne poli
tike, izvajanja gradbenih del, 
finančnega poslovanja ter dru
gega ter s tem v zvezi ugotovil, 
da se je vsa problematika pre
malo prenašala na celoten de
lavski svet in kolektiv. 

Tovarna je z začetkom letoš
njega leta prenehala s proiz
vodnjo posameznih montažnih 
delov in prešla samo na mon
tažo. Tozadeven plan je kolek
tiv presegel za 75% in del te.ga 
uspeha gre na rovaš povečanja 
števila delovne sile in pospeše
nega dela. 

Kolekt iv tovarne se je v zad
njem letu povečal za nad 200 
ljudi, kar je vidno vnlivalo na i 
obseg opravljenega dela, ki ga i 
je opravilo lastno podietje. po- j 
lec del podjetja »Gradiš« in 
Sekcije za vzdrževanje pros iz 
Maribora. V obširnem poročilu 
je bila di^lovnemu kole^*ivu 
predočena vsa problematika v j 

zvezi z dograjevanjem tovarne 
in stanovanjskih zgradb, pri 
čemer se je izkazalo, da je bil 
delavski parlament o vsem le 
delno seznanjen, zlasti pa o te
žavah, ki se pojavljajo v zvezi 
z nabavami materiala v ino
zemstvu. Kolekt ivu je bila pred
očena slika glede sedanje v red
nosti gradbenih del, investicij 
življenjskega standarda, ustvar
jenega fonda plač in ostanka 
presežka plačnega fonda ter o 
stanju investicijskih kreditov. 
V zvezi z vsemi temi vprašanji 
je prišlo do obširne diskusije. 
Ta je merila predvsem na od
pravl j ive napake in na vpra
šanje, kaj storiti z zneskom še 
nerazdeljenega presežka plač
nega fonda, nastalega iz pri
hrankov na plačah in materialu, 
ali določiti polovico te vsote za 
komunalno dejavnost, ki bo šla 
v splošno korist razvoja v okra
ju ali v Kidr ičevem ali v korist 
nekaterih zaslužnih delovnih 
ljudi, ki bi prišli v poštev pri 
individualni razdelitvi. 

Diskusija je pripomogla, da 
So bile kolektivu pojasnjene 
objektivne težave pa tudi ne
pravilnosti, ki več ali manj za
virajo delo in življenje v K i 
dričevem. 

Kolekt iv se je tudi zelo za
nimal, v čem so ovire, da ni 
mogoče nadaljevati del v korist 
življenjskega standarda, v čem 
so ovire in težave pri pošilianju 
kadra na strokovno izpopolnje
vanje v inozom=:tvo in v č-̂ m ie 
krivda zapoznelih dobav. V od
govorih in pojasnilih so bile 
kolektivu predočene objektivne 
težave, ki znatno vpl ivajo na 
napredovanje dela Zvedeli ?o 
tiidi za pcrsp'̂ ^- '̂-"-'̂  glede na 
dodatno pomoč 21DA. 

I Predsednik sindikalne podruž-
I niče je v diskusiji očital delav-
I skemu svetu, da podcenjuje ce

lotni delovni kolektiv. T o da se 
je odražalo zlasti v tem, da ni 
bil dovolj poučen o vseh pred
logih in sklepih delavskega 
sveta, težavah in tudi morebit
nih nepravilnostih, ki jih j e 
mogoče pravočasno odpraviti. 
Delovni kolektiv ni pravočasno 
seznanjen s problemi, ki zahte
vajo zasedanje delavskega sve
ta, niti z dnevnim redom zase
danja delavskega sveta, kar 
onemogoča izmenjavo mišljenj 
med delovnim kolektivom in DS, 
pa tudi izključuje vsako pomoč 
delovnega kolektiva DS pri re- | 
sevanju raznih problemov. V j 
diskusiji o razdelitvi plačnega | 
fonda je bil končno ^ sprejet j 
predlog, da gre polovica v ko- j 
rist komunalne dejavnosti v 1 
Kidričevem, polovica pa kolek
tivu Navzoči predsednik gosp. 
sveta O L O je bil za to. da gre 
ta fond v korist komunalne de
javnosti v okraju Predlog, da ! 
bi šel del tega fonda v korist 
elektrifikacije Apač. se je mo
ral umakniti predlogu, da naj 
gre ta vsota predvsem v korist 
potreb Kidričeve.ga. ne pa zu
nanjih potreb O tem vpraša
nju bi bila potrebna še disku
sija z mestnim urbanističnim 
svetom v Ptuju 

Novoizvoljeni delavski svet je 
zagotovil kolektivu, da se bo v 
svojem delu naslanjal na pred
loge, mnenja in nasvete kolek
tiva in da bo kolektiv sproti 
seznanjal z vsemi tekočimi pro
blemi in težavami ter tako 
omogočil, da bo prišlo delavsko 
upravljanje v celoti še bolj do 
vel jave. Pzp. 



Dsaho lelo ie večje zaiilinie 
u M0 sgorii revijo na Miti 

v nedeljo 19. t. m. je na T u r -
nišču pri Ptuju nad 6000 de lov
nih ljudi iz ljutomerskega in i 
ptujskega okraja, Maribora in 
drugih okoliških predelov uži
valo ob lepem sončnem v r e m e 
nu med gledanjem konjske 
športne revije, ki jo je pripra- j 
vila republiška kobilama T u r -
nišče. 

Otvoritveni govor j e imel di
rektor tov. Franc Belšak, ki je 
pKidčrtal dalekosežni pomen 
vsakoletne revi je zlasti za kra
je, kjer pomeni konj kot pre
vozna, delovna in športna žival-
važen gospodarski faktor v m i - j 
ru in vojni, zlasti v družbeni 
ureditvi, kjer je vse namenjeno 
ciljem in koristim družbe. Vsa- \ 
koletna revija priteguje vedno 
več gledalcev, kar dokazuje, da 
je revija po.s'ebno doživetje 
množice ne pa samo ožjega Icro- ; 
ga kot nekdaj. V vseh predelih 
Slovenije za to še ni enakega 
razumevanja, čeprav so pogoji 
za take revije povsod, kjer se 
ljudstvo bavi s konjerejo. 

Po dokaj obširnem programu 
revi je je težko trditi, katera iz-
med točk je bila najzanimivej
ša, če bi ne upoštevali tudi na
mena revije, preizkusiti kandi
date za državno kasaško prven
stvo, ki bo letos v Zagrebu. 
Enovprežne vožnje dve- , tri-, in ! 
štiriletnih kasaških konjev na; 
progah 1200, 1600 in 2000 m so 
navezovale nase zanimanje in 
pozornost zaradi napete borbe 
in zasluženih zmag najboljših 
konjev in kobil. Dveletni žrebec 
» V i d o r « je bil z vozačem T k a -
čevim izmed 6 konj republiške 
kobilarne Tumišče na progi 
1200 m zmagovalec. Izmed 5 tr i
letnih kasaških konjev j e na 
progi 1600 m zasluženo zmagala 
kobila ;>Astra« z vozačem Deč-
manom. Tekmeca sta ji bila dva; 
ljutomerska konja poleg dveh: 
domačih. V enovprežni vožnji za! 
4-letne konje pa je po zanimivi | 
in napeti borbi s 4 kandidati za i 
derby {državno kasaško p r v e n - ' 
stvo) zmagala kobila sFinejša«, 
z vozačem Ljutomerčanom tov. 
Ludvikom Slavičem v rekord
nem kilometrskem času 1,27 
minut in je najresnejši kandidat 
za letošnjega derby-pr\'aka. 

Novost na letošnji revi j i so 
predstavljali jahači kluba za 
konjski šport v Ptuju. Množici 
se je predstavilo sedem jahačev 
tega kluba. Z žrebcem »Brunu-
som« je v zanimivi tekmi zma
gal tov. Ferdo Papst. Prav zani
mivo je bilo tudi preskakovanje 
zaprek žrebcev in jahačev drž. 
žrebčame Pragersko ter kluba 
»Borec« iz Maribora. V eno
vprežni vožnji Z d petletne in 
starejše kasaške konje je od 
treh ljutomerskih in štirih tur-
niških zmagal turniški žrebec 
»Jer ič« z vozačem Bolkovičem 
Jernejem v odličnem času 1,27 
min. Zaključno točko je pred
stavljala dvovprežna vožnja na 
progi 2200 m. Nastopilo je sedem 
vpreg (štiri ljutomerske) in med 
njimi je zmagal vozač Jernej 
Bolkovič z žrebcema »Jer ičem« 
in »Lidom,< iz kobilarne Turni-
šče. Sledil mu je Ljutomerčan 
Slavič Ludvik s kobilama » F i -
nejšo« in »Astro<f. Po tem, da je 
ves čas vodil, je bilo pričako
vati, da bo zasluženo zmagal, 
vendar ga je zadnji moment 
pred ciljem prehitel Bolkovič. 

Nič manj zanimivo kot ostale 
točke je bilo predvajanje p le
menskih kobil in žrebet ter 
žrebcev kobilarne Tumišče ka
kor tudi državnih hladnokrvnih 
žrebcev, ki so v privatni oskrbi. 

Skoda je, da je preveč malo-
dušja med konjerejci za tekmo
vanje kmečkih težkih kobil, ki 
jih v okraju ne manjka, vendar 
je vsako leto razmeroma malo 
prijavljencev. K o bo v tej točki 
nastopalo 10 in več tekmecev, 
bodo gledalci z veseljem pri
znali, da so tudi vožnje kmečkih 
težkih kobil dokaj zanimive. 

Številne izkušnje republiške 
kobilarne Tumišče iz doseda
njih vsakoletnih revij obetajo v 
bodočnosti nova presenečenja in 
tesnejšo povezavo med rejci dr
žavnih in privatnih plemenskih 
žrebcev in kobil, kar bo nujno 
vodilo k vzreji najboljše in naj
koristnejše konjske pasme in k 
revijam, ki bodo potrjevale 
zraven velike pomoči pri delu 
in službi domovini tudi velike 
koristi za konjski šport na de
želi in v mestu. 

Obvestilo 
vsem organizacijam, društvom, 
podjetjem in ustanovam v ptuj
skem okraju. 

P o sklepu zadnjega zasedanja 
L O M O Ptuj prevzame od dneva 
objave vsa plakatiranja in ob
javljanja oglasov v mestu na 
zato določenih mestih Mestna 
komunalna ustanova Ptuj, Kve -
drov trg 1, soba š t 5. 

Plakate-ogla.se predlagati pra
vočasno v svrho pregleda, vpi-.{ 
sa in izobešanja-lepljenja z na
vedbo, koliko časa morajo biti 
plakati-oglasi izobešeni. Plača 
se po pravilniku predpisana ta
rifa. 

Plakatiranje se bo vrSilo sa
mo na oglasnih deskah. Vse 
samovoljno nalepljene plakate-
oglase po zido\'ih in drevju bo
mo odstranili, a kršiteljem za
računali predpisano tarifo ter 
predlagali v kaznovanje. 

Izvzete so reklame in oglasi v 
lastnih izložbah podjetij, usta
nov, dmštev in organizacij. 

Stalne stranko uživajo popust. 
Oprostitve od plačanja tarife 

odobri L O M O Ptuj. 
Uprava M K U Ptuj 

Priprave za „Praznik 
mladosti" 

Mladina se že pridno skupno 
z društvi pripravlja za svoj 
mladin.ski festival — »Praznik 
m!ado.sti», ki bo v mesecu jul i
ju in ,ga priredi T D »Par t izan«. 

Program še ni v celoti izde
lan. Iz vseh priprav sklepamo, 
da bo. v občini Lcšje na dan 
mladinskega festivala zelo ž i 
vahno in da bo marsikoga iz 
drugih kra.iev ta dan potegnilo 
v Lešje. Prvi dan, to ,ie v sobo
to, bo imel.a strelska družma 
-Marjan Sa.gadin« strelska tek
movanja. Zvečer bo igralo 
S K U D »Anton Ingolič;, dramo 
RDc.?eti brat«. V nedeljo dopol
dne bo tekmovanje »Par t izana« 
v lahki atletiki, odbojki in v 
orodni telovadbi. Popoldne bo
do kolesarske dirke, tekme v 
plavanju, nogometna tekma in 
gasilski nastop. Proti večeru bo 
mladina občine Lešie .skupno z 
mladino občine Makole pripra
vila daljši kulturni program in 
za zaključek mladinski večer. 
Želimo mnogo uspehov v na
daljnjih pripravah. 

Uspešno delo šolske 
kuhinje na Zavrču 

Vprašanje prehrane v prede
lih kot so pasivne Haloze je po 
letih elementarnih nesreč silno 
pereče. T o se kaže še posebno 
ostro v pomladnih mesecih pred 
novo žetvi jo, najbolj očitno pa 
pri šolski mladini. Zato je usta
navljanje šolskih kuhinj in 
oskrbovanje šolskih otrok v teh 
kuhinjah za premnoge otroke 
življenjskega pomena. V šol
skem okoli.šu Zavrč je n. pr. 
mnogo otrok, ki že tedne doma 
niso jedli kruha. Tn tu je šolska 
kuhinja, ki nadomestuje otro
kom domačo preskrbo. 

V šolski kuhinji na Zavrču 
dobiva enkratni obrok tople 
tečne hrane nad 200 šolarjev in 
ta skrb šole za svoje gojence se 
odraža najbolje v lepem šol
skem obisku. 

Šolska kuhinja pa ima tudi 
svoje probleme, čeprav je fi
nančno kolikor toliko oskrblje
na. Preglavice ji povzroča po
manjkanje moke, ki jih sicer za 
sedai še premaguje, vendar je 
to reševanje iz dneva v dan. 
Zato bi bilo koristno, če bi soc. 
skrbstvo v Ptuju zagotovilo 
uprav; kuhinje zadostne količi
ne moke. da bi bilo oskrbova
nje šolskih otrok na Zavrču še 
nadalje omogočeno. 

NesreCa ne počiva 
Ptujska bolni.šnica je poma

gala v zadnjem času sledečim 
ponesrečencem: 

Primožič Martinu iz Ptuja, f 
Rogozniška c. (poškodba desne 
noge), Kmetec Silci iz Pobrežja 
št. 57 (poškodba desnice). Cucek 
Terezij i iz Vitom.arc 67 (padec 
s kolesom), Bombck Milanu iz 
Mihove 5.̂  (ugriznil ga pes), Z o - j 
rec Srečku iz Radija (poškodba 
noge), Kmetec Silvi iz Pobrežja { 
carovc 9 (poškodbe pri padcu), i 
Bedrač Jakobu iz Nji vere ( P O - j 
škodbe z avtomobilom), Hiti i 
Jožetu iz Kidričevega (poškodbe 
7. avtom). Feltner Martinu iz 
Spuhljc (poškodbe levice s d r -
kularko), Ciglar Stanku iz Mar 
kove 75 (poškodba hrbtenice pri 
padcu z drevesa), Herkovič 
Rozaliji Iz Ormoža (poškodba \ 
ključnice). Hojnik Antoniji iz j 
Hlaponc 27 (napadena T dro- j 
gom), Horvat Jožetu iz Placarja j 
.št. 8 (poškodba leve noge). A r - i 
nuš Francu iz Vintarovc 24 (po- j 
škodba desnice). Horvat Marij i j 
ir Kukave 60 (napadena z no
žem). Klajderi ' ' Gf^novefi iz K i - ' 
dričevega (poškodbe na glavi) 
ter Toplak Stn.nku. iz N o v e vasi 
št. 30 (poškodba noge) . j 

Š ? O R T 

Važno za vse, predvsem 
pa za prosvetna društva 

v kratkem bo dotiskana nova 
, slovenska leposlovna revija 

» S v i t « s posebno prilogo za kul- ' 
i turnoprosvetna društva. Revija 

bo izhajala mesečno in bo se
znanjala svoje bralce z najno
vejšimi deli naših pesnikov in 
pisateljev, z deli sodobnega sve 
tovnega slovstva, z eseji, kriti
ko, članki itd. Posebno nalogo 
bo opravljala priloga revi je »Iz! 

I naših društev«, v njej bodo po-l 
: ročila o delu, uspehih in p o 

manjkljivostih vseh kulturno-j 
umetniških društev severo-

i vzhodnega predela Slovenije. 
Razen tega bo priloga prinašala 
tudi ocene najboljših dramskih 
predstav na podeželskih odrih, 
seznanjala društva s sodobnimi 
dramskimi deli in j ih opozarja
la na slabe igre, ki jih ponekod 
še vedno igrajo. 

Uprava revi je bo svojo prvo 
številko poslala na ogled vsem 
društvom ptujskega okraja. K e r 
bo revija stalno spremljala delo 
vseh prosvetnih društev našega 
okraja, naj ne bo nobenega 
društva, ki bi revi jo odkloni/o, / 
P rav tako pa vabimo tudi osa-/ , 
lo prebivalstvo, da naroči ref- ' 
jo. Se danes pišite upravi rei-
j e » S v i t « , Maribor. Kamni8 :a 
12-11, da vas uvrsti med svon<P^ 
naročnike. O vsebini prve šte-̂ ^ 
Vilke nove slovenske revije bo-^ 
mo v našem listu še poročali. ^ 

Dijaški gledališki oder 
v nedeljo 26. aprila ob 16. uri 

Igrajo ptujski sedmošolci M o -
l ierovo veseloigro v treh deja
njih »Scapinove zvi jače« v Za
družnem domu v Domavi . Po 
igri bo zabava. — Vabljeni! 

D R A V A - K O V I N A R (Mrb) 2:« 
(1 :0) 

Ptuj, 19. aprila. Današnja pr
va povratna prvenstvena tekma 
vzhodnega dela slovenske nogo
metne l ige se j e končala z za
služeno zmago Drave. V začet
ku sta obe moštvi igrali ner
vozno, toda kmalu je Drava 
prevladala na igrišču in šele 
proti koncu polčasa je realizira
la svoio premoč. V d m g e m pol
času je bila igra še nadalje ž i 
vahna z obeh .strani, gosti so se 
odlikovali s hitrimi prodori, ki 
pa niso rodili zaželenega uspe
ha. Sredi polčasa je Drava do
segla še drugi gol in s tem lepo 
zmago, ter se približala na lest
vici Muri, ki ima le še točko 
prednosti. 

A L U M I N I J - K O V I N A R (Store) 
3:1 (1:1) 

Store, 19. aprila. Tudi A l u m i 
nij je zabeležil lepo zmago nad 
borbenimi Storčani, ki so bili 
enakovredni predvsem v pr
vem polčasu, kar nam potrjuje 

j že siam rezultat in j e nato šele 
v drugem polčasu prišla do iz
raza tehnična premoč gostov iz 
Kidričevega. S to zmago je ostal 
Alumini j na tretjem mestu in se 
močno približal drugoplasirane-
mu Železničarju iz Maribora. 
Prihodnjo nedeljo bosta imela 

' ptujska predstavnika težko pre
izkušnjo, saj igra Aluminij s 
Kladivarjem, Drava i>a z Želez-
ničarjem. 

L e s t v i c a : 
Klad ivar 8 7 O 1 43:11 14 
Železničar 8 6 1 1 39:10 13 
Alumini j 8 5 1 2 30:15 11 
Nafta 8 5 0 3 25:14 10 

' Mura 8 3 1 4 29:26 7 
Drava 8 3 0 5 13:42 6 
Kovinar Store 8 1 0 7 9:44 2 
Kovinar IVIbr. 8 0 1 7 4:30 1 

R O K O M E T : 
B R A N I K - D R A V A 17:9 (7:5) 
Maribor, 19. aprila. P r v e n 

stvena tekma se je končala s 
težkim porazom mladih roko-
metašev iz Ptuja, ki so bili le 
v prvem polčasu enakovreden 
nasprotnik in so nato v drugem 
delu popolnoma odpovedali. 
Najboljši strelec j e bil Vihar 
(Drava) , ki je dal sam 8 golov, 
potem Kos (Branik) s 6. 

Obvestilo 
Obveščamo vas, da smo spre

menili naziv podjetja. 

Doslej: 
Trgovsko podjetje 

» J U G O P E T R O L L J U B L J A N A , 
poslovalnica Ptuj« 

Sedaj: 
Trgovsko podjetje 

» P E T R O L L J U B L J A N A , 
poslovalnica Ptuj« 

Telefon: Ptuj št. 20 

BanČTia zveza: 
601-T-358 N B Ljubljana 

Priporočamo se še v bodoče 
za vašo poslovno naklonjenost 
in vam tudi ob tej priliki zagcv-
tavljamo našo najsolidnejšo in 
najtočnejšo postrežbo. 
Č E S T I T A M O K D E L A V S K E M U 

P R A Z N I K U — 1. M A J U ! 
» P E T R O L « 

poslovalnica Ptuj. 

^recr:^. 

I>rodam 3 ha go. v 2,3 le^zda, tu-
:parcelirano. P roc^ '*^^^ 5.i.-j- m . 
ob 14. uri na l ia-^^ 10-kra mesta, 
lila pri Fr*" Cušu v 
ncih m-or," p. JuršincL 

l̂ l̂ î -^^sem paket blaga v Ptuju. 
Naslov v upravi. 

Najditelja zlate ročne ure, ki 
sem jo izgubila 21. aprila spo
toma na Ormoški cesti ali v 
Lackovi ulici, prosim, da mi 
jo proti nagradi vrne . Mil ica 
Kozel , Ptuj, Ormoška 12. 

i Prodam vinograd s hišo. K r a m -
i berger, Kicar 134, p. Ptuj . 

Zupančič: 

Veronika Deserdska 

Zaključek 10-dnevnega 
logorovanja mladine 

predšolske vzgoje 
v Podgorcih 

V soboto 18. aprila 1953 se je 
zaključilo 10-dnevno taborjenje 
mladincev predvojaške vzgoje v 
Porgorcih. Za čas spomladan
skega taborjenja od 9. do 18. 
aprila so mladinci predvojaške 
vzgoje centra Podgorci redno 
100-odstotno obiskovali dnevne 
vaje. Mladinci predvojaške 
vzgoje so z zanimanjem sledili 
vsakodnevnim predavanjem 
svojih predavateljev. Za zgled j e 
sedem najboljših mladincev v 
10-dnevnem taborjenju, ki jih 
je komanda centra pohvalila. 
Za ves uspeh in dobro organi
zacijo ter izvedne vaje zasluzi 
priznanje komandir centra P o d 
gorci tov. Milan Hrgi . 

Strelska druž ina 
pri Ve l . Nedelji začela 

z delcm 
V nedeljo dne 19. aprila 1953 

ob 14, uri sc je prvič v tem le 
tu sestala strelska družinj pri 
Veliki Nedelji in začela s stre
ljanjem. A v bodoče bo redno 
vadila vsako nedeljo. Ze od za
četka ,ie veliko zanimanje, kar 
se najbolje vidi po številu čla- ' 
nov lanskega in letošnjega šol- I 
skega leta. 

Odbor strelske družine je 
sklenil, da bo organiziral tek
movanje z drugimi strelskimi 
družinami v okraju tn 17. maja 
pripravil skupni izlet v tovarno 
»Boris- K i d r i č « , 

IZ VIT0JV1ARC 
Pred dvema mesecema so za

čele priprave za uprizoritev ko
medije »Nebesa na zeml j i« . 
Igralska družina Prosvetnega 
društva je kazala veliko vol je , 
požrtvovalnosti in sposobnosti, 
da ji bo uspelo s pomočjo i"eži-
serja spraviti to komedijo na 
oder, razveseliti ljudstvo in po
tem nadnljevati delo, da bi po 
stalo v Vitoinarcih živahneje. 

Sedaj pa se govori, da s ko 
medijo ne bo nič. Prizadevanja 
in požrtvovalnost igralcev in 
igralk, ki so prihajali ure da
leč k vajam, ne bodo rodila 
uspeha? Cemu malodušje zaradi 
malenkosti, ki se povsod po
javljajo, pa jih odstranijo? 
Težko je sicer, če pri tej ali oni 
vaji kdo zamudi, enkrat igralci, 
drugič zopet režiser, vendar je 
nemogoče odpraviti v kolektivu 
tudi to slabost, zlasti ko gre za 
ljudi s podeželja, ki se težko l o 
čijo od dela. da bi pravočasno 

prihiteli na vaje. Pravi jo, da je 
rezi,ser zgubil potrpljenje, ker 
ni mogel prenesti očitka igral
cev zaradi zamude na vajo. 
Vprašanje je, če se je skupina 
razšla samo zaradi tega. ker se 
ni sama znašla in s tem pomi
rila režiserja, ki bi na nevoljo 
hitro pozabil in nadaljeval z 
delom. 

Ljudstva še ni minila volja 
gledati del gledališke skupine 
iz svojega kraja, zato upa. da se 
bo skupina kmalu sestala in do
končala začeto delo. P rv i uspeh 
bo da; nove pobude, novo vese
lje, novo potrpljenje in pr iprav
ljenost žrtvovanja prostega časa 
tudi po težkem in napornem 
delu Gostovanja v bližnjih va
seh bodo utrdila sposobnost! 
igralske skupine in večkrat bo
mo lahko slišali in čitali tudi 
kaj o igralcih iz Vitomarc na 
gostovanju v Gorišnici. M u r e 
tincih in drugod, kjer ljudstvo 
rado prihaja k predstavam. 

Režiserju in igralcem kliče
mo: » L e junaško naprej, pa ne 
bo težko premagati ov i r !« 

Ptujske gospodarske 
vesti 

Gospodarski svet O L O Ptuj 
je pred kratkim skupno s S v e 
tom za komunalne zadeve pri
pravil predlog odloka, s katerim 
bo določeno, kako se bodo de
lila in uporabljala sredstva 
sklada za vzdrževanje hiš. To 
pereče vprašanje bo dokončno 
rešeno sprejetjem omenjenega 
odloka na seji okrajne skupšči
ne, ki bo 29. t. m. v Ptuju. 

S tem odlokom bo rešeno 
važno vprašanje vzdrževanja 
stanovanjskega fonda, ki vzbuja 
toliko kritike, odlok sam pa pri
haja res skoraj v zadnjem tre
nutku. 

• 

Isti svet je pripravil še pred
log obveznega navodila o poslo
vanju gostinskih obratov, ki bo 
urejeval tozadevna vprašanja in 
ki bo onemogočal vse nadaljnje 
nepravilnosti, ki so izvirale prav 
iz pomanjkanja tozadevnih na
vodil. 

Po dolgem odmoru je ptujsko j 
gledališče postavilo na oder 
nežno lirično tragedijo Veroni 
ko Deseniško, ki jo je napisal 
O. Zupančič. 

Na precej skromni sceni, ki 
so ji bile v okras samo slike, 
ki so nekoliko prelahkotno v i 
sele na »stenah« in ob vsekakor 
prerevnem pohištvu smo sledili 
posameznim slikam. 

Glavna junakinja Veronika, 
ki j o j e igrala Mira Sardočeva, 
gostja iz Maribora, je s svojo 
mladostjo, poudarjeno v lepem 
klasičnem obrazu in ljubki v i t 
ki postavici prav gotovo zado
voljila vse gledalce. Njena igra 
je bila zelo dobra. Sveža in 
čustvena, sanjava, za ljubezen 
ustvarjena deklica, ponosna in 
trpeča žena. ljubljena in pre
ganjana Veronika, ki mora 
umreti ker j e nizkega rodu, j e 
v igri Mira Sardočeva kot je 
treba najmikavnejša in najbolj 
pretresljiva junakinja tragedije. 
ICo je pritegnila na se kritične
ga gledalca, da je čutil in trpel 
z njo, je prav čudno, da ni m o 
gla ogreti svojega partnerja 
grofa Fi iderika Celjskega, ki ga 
je igral Kočevar Boris. Edino 
kar je bilo povoljnega na njem, 
je njegova postava sama, ki pa 
je brez okretnosti, brez tem
peramenta. Kočevar igralsko ni
kakor ne odgovarja vlogi Fri
derika. Preleson je. neizrazit v 
kretnji, brez ognja v besedi in 
prav mučno ga je bilo ob posa
meznih prizorih gledati ob V e 
roniki Kočevar je še mlad. do
bil je za začetek pretežko vlogo. 

Po pomembnosti vloge mo
ram omeniti sedaj Hermana, ki 
ga je Igral režiser Malec. Igral 
je z ognjem, zanešepo, vendar 
je bil premalo Hermanski. M a 
lec ima tako ljubezniv obraz, 
da ga tudi maska ni mogla spre
meniti. Žive oči, luknjica v bra
dici in prav deški smehljaj, kar 
vse pride mestoma do krepkega 
izraza, so krivi, da je bil H e r 
man kljub siloviti kretnji — 
premalo ošaben in nasilen, pre
malo oblasten knez Celjski. So 
bile posamezne scene, ko je bil 
izvrsten: kako izigra Veroniko! 
Celjsko brezhibno! 

Jelisava Frankopvan (Bajgoto- { 
v a ) je bila predemonična in je 
govorila pretiho. Mestoma je; 
sploh ni bilo slišati niti v tretjo 
vrsto parterja, kjer je sedel ' 
sitni kritik. Frankopanka bi 
morala biti bolj eterična v svo- , 
jem tihem in zvišenem ponosu 
in bolečini, ki izveni ob spo

znanju, da ljubi Friderik V e r o 
niko, sicer zelo dramatično, 
ampak vendarle preimpulzivno. 

Najprej sta nastopila, a pride
ta šele sedaj na vrsto Sida in 
Deseničan. Sida je nežna, odlič
na, še vedno sanjava starejša 
dama z izbrano govorico in gle
de na Veroniko z izjemnimi 
težnjami prav gotovo topla 
oseba in igra Al ičeve ji je dala 
potrebno življen.sko polnost. 

Umerjeni Deseničan (Vičar) 
je bil v maskini igri tak. ka
kršen Deseničan biti mora 

Gunžerju se je vloga Jošta 
Soteškega kar prilegala. Grobo 
oblasten in vdan služabnik hi.še • 
Celjske je v Gunžerju po sto- j 
letjih kar precej v e m o oživel. 
Senčica patosa ki ga Gunžer 
ne more opustiti, je bila seveda 
igri Soteškega v škodo. 

Ostale osebe so epizodnega 
značaja. Najmočnejši je med 
temi Bonaventura (Sugman) in 
je v tej vlogi znova pokazal 
svoje izvrstne čiste igralske 
sposobnosti. Tudi Nerad (Hor
vat) je bil prav dober v svoji 
filozofiji pri brisanju prahu in 
prižiganju sveč. Pri.jetna pojava 
je Pravdač (Gnilšek). ki pa ni 
docela oblikovan. Služkinja K a 
tica (Matjaščeva) je bila kot 
ljubek utrinek na odru. dvor-
nici Brigita in Geta sta bili 
ustrežljivo živahni. 

Tragedija je tako doigrana. 
Veronika nam je bila najbolj 
všeč. če bi bil dober tudi F r i 
derik bi ob igri ostalih doživeli 
prav čedno predstavo. Zal 

Zdaj ko ima gledališče novega 
upravnika Jožeta Gregorca, 
upamo, da bo delo redno in do
bro in bomo Ptujčani zadovolj
ni kultumi ljudje v mestu s 
kulturno zgodovino. S. V . 

Novice iz TD Part izan 
v Ormožu 

Telovadno društvo Partizan v 
Ormožu je v zadnjem času 
močno poživilo svoje delo. V 
maju nameravajo organizirati 
poseben športni dan. Posebno 
delavna je nogometna sekcija, 
ki je v zadnjem času odigrala 
tri tekme ter vsakikrat zmagala, 
V okviru društva se pripravlja 
ustanovitev kegljaškega kluba, 
da bi v bodoče odpadlo ha-
zardno kegljanje, ki se tu in 
tam dogaja na ormoškem keg
ljišču. 

Vsako količino škopane slame 
kupi PLETARNA v Ptuju. 

P O V E R , I E N I K I P R E Š E R N O V E D R U Z B E . J A V L J A J T E 
G L A V N E M U O D B O R U S V O J E N A S L O V E I N K O L I K O 
Č L A N O V P R E D V I D E V A T E P R I D O B I T I . D A V A M 
P O Š L J E M O N A V O D I L A I N O D G O V A R J A J O Č E 
Š T E V I L O T I S K O V I N . 

priporoča srojo novo preurejeno poslovalnico 

s špecerijo in ostalimi prehrambenimi predmeti 

V P T U J U 
NA HRVATSKEM TRGU 

pri dravskem mostu. 

Vabimo vas, da si ogledate našo novo posloval

nico in prepričali sc boste o higiensko urejeni 

trgovini, solidni postrežbi in zmernih cenah. 

U P R A V A 

TRGOVSKO PODJETJE 

PTUJ 

http://Plakate-ogla.se

